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Prezes Sanockiego Przedsiębiorstwa Gospodarki Mieszkaniowej Jan Paszkiewicz po wielu 
latach zdecydował się przejść na emeryturę. Swoją drogę zawodową rozpoczął ponad 40 lat 
temu.

SPGM

Zasłużona emerytura Jana Paszkiewicza

Na początku lat 80. ubiegłego 
wieku rozpoczął pracę w Auto-
sanie. Następnie zatrudniony 
był w Spółdzielni Mieszkanio-
wej „Autosan” – najpierw jako 
inspektor nadzoru, następnie 
kierownik działu przygotowy-
wania inwestycji, a w końcu – 
wiceprezes do spraw rozwoju 
i usług. Urzędnikiem został 
w 1992 roku, obejmując stano-
wisko naczelnika Wydziału Go-

wiemy, doczekał się zasłużonej 
emerytury. 

Burmistrz Tomasz Matu-
szewski spotkał się ostatnio 
z prezesem, dziękując mu za 
wszystkie lata pracy, szczegól-
nie za czas, który obydwaj 
spędzili na rozmowach doty-
czących budownictwa komu-
nalnego. 

– Pan Jan Paszkiewicz na-
leży do osób, których wkład 

Łącznik od obwodnicy miasta do ronda Beksińskiego jest 
niemal na ukończeniu. Dodatkowy zjazd w kierunku Biesz-
czadów od strony ronda ma za zadanie jeszcze bardziej 
odciążyć ruch w centrum miasta. 

Od 29.05.2023 r. do 05.06.2023 r.
Apteka Społeczna na Kościuszki

ul. Kościuszki 10

Od 05.06.2023 r. do 05.06.2023 r.
Apteka Omega
ul. Kościuszki 22

APTEKI PEŁNIĄCE DYŻURY 

spodarki Komunalnej i Miesz-
kaniowej w Urzędzie Miasta 
Sanoka. Niedługo po tym został 
jego sekretarzem. Ze Staro-
stwem Powiatowym związał się 
zawodowo już w obecnym stu-
leciu, obejmując stanowisko 
dyrektora Powiatowego Cen-
trum Pomocy Rodzinie. 

Od 2015 roku Jan Paszkie-
wicz pełnił funkcję prezesa za-
rządu SPGM, gdzie jak już 

w rozwój Sanoka jest nie do 
przecenienia. Jego wykształ-
cenie, wiedza, zaangażowanie 
w pracę na każdym stanowi-
sku, jakie zajmował, zyskiwały 
nie tylko najwyższe oceny 
pracodawców i współpra-
cowników, ale też uznanie 
w oczach podwładnych 
i wszystkich, którzy w miejscu 
pracy spotykali się z preze-
sem. Za doświadczenie 
i przekazaną wiedzę, a także 
zaangażowanie w sanockie 
sprawy mieszkaniowe oraz 
projekty, którymi mam na-
dzieję uda nam się odczaro-
wać w naszym mieście wielo-
rodzinne budownictwo  ko-
munalne, serdecznie dziękuję 
– powiedział burmistrz.

Podczas ostatniej sesji 
radni miejscy życzyli Paszkie-
wiczowi spokojnej emerytu-
ry, nie szczędząc mu pochwał. 
Z uznaniem wyliczano jego 
zasługi dla Sanoka. Jako że 
„TS” wielokrotnie współpra-
cował z prezesem, który nigdy 
nie odmówił komentarza 
w istotnych dla mieszkańców 
sprawach, a także zawsze sta-
rał się zareagować na inter-
wencje, które były mu przeka-
zywane przez gazetę, ze sta-
rannością rozwiązując wyda-
wałoby się najmniejszą 
błahostkę, przyłączamy się do 
życzeń spokojnej i zasłużonej 
emerytury. 

esw

W dalszym ciągu trwa zbiórka na odbudowę spalonego domu 
pań Reginy i Marii. Do tej pory darczyńcy wpłacili prawie 
17 tys. zł. Celem jest uzbieranie 80 tys. zł, dopiero wtedy 
akcja zostanie zakończona przez organizatora. Do tej chwili 
zrzutkę wsparły 122 osoby. 

Nawet najmniejsza kwota jest na wagę złota. Zmobilizujmy się 
i sprawmy, żeby chociaż część domu oraz namiastka ich nor-
malnego życia została odbudowana. 

Ponownie publikujemy link do zbiórki: 
h�ps://pomagam.pl/ynryd4

Łącznik do ronda 
Beksińskiego na ukończeniu 

Inwestycje

Wybudowano 1400 metrów 
nawierzchni między drogą wo-
jewódzką nr 886, a krajową nr 
28, czyli obwodnicą. Postęp 
prac jest już widoczny gołym 
okiem, a niebawem nastąpi 
otwarcie łącznika. W ramach 
zadania wybudowana została 
droga i przebudowano rondo 
Beksińskiego, tak by doprowa-
dzić nowy wylot. Nad linią ko-

lejową wybudowano wiadukt, 
powstały drogi dojazdowe, 
most nad dopływem Potoku 
Płowieckiego, ścieżki rowero-
we, stanowiące dojazd do pla-
nowanej ul. Śródmiejskiej i ist-
niejącej ul. Śniegowej. Ponadto 
wybudowano zjazdy, przepu-
sty i urządzenia ochrony śro-
dowiska. 

esw

Zbiórka na odbudowę 
domu Reginy i Marii 
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Potrzebna pomoc

Spędź z nami wyjątkowy Dzień Dziecka – organizatorzy ser-
decznie zapraszają młodszych i tych starszych również.

Przygotowane atrakcje: 
– Piana Party – mega dawka zabawy w pianie
– Dmuchane zamki i zjeżdżalnie XXL – największe w okolicy
– Kule wodne – wejdź do kuli i spróbuj utrzymać się na wodzie
– Eurobungee
– Popcorn i lody
– Animacje i konkursy dla dzieci

Dla wszystkich dzieci przewidziano słodkie niespodzianki 
i gratisy. Bie zabraknie dodatkowych atrakcji, o których organi-
zatorzy będą informować podczas imprezy. Dla rodziców strefa 
wypoczynku i relaksu na leżakach.

Hotel Wiki Sanok Events & Bowling,
 niedziela, godzina 14.00

ew

Dzień Dziecka na Wiki – 
Piana Party i Dmuchańce!

Będzie się działo 

Kiedy oddajemy numer do druku, słyszymy śmiech dzieci 
bawiących się na sanockim Rynku. Wiele atrakcji czekało na 
najmłodszych z okazji ich święta.

Dzień Dziecka

Barwnie, radośnie i słodko na Rynku

W SDK przygotowano 
repertuar �lmowy dla dzieci 
i młodzieży oraz wernisaż 
prac uczniów z Zespołu Szkół 
nr 5 oraz słuchaczy Policeal-
nego Studium Animatorów 
w Krośnie.

Podczas Dnia Dziecka na 
Rynku swoje stoisko zapre-
zentowało również Wojsko 
Polskie, zachęcając tym razem 
mamy, które przybyły z po-
ciechami, do wzięcia udziału 
w kursie samoobrony i wstąpie-
niu w szeregi żołnierzy.

I my dołączamy się do 
życzeń dla najmłodszych 
i tych starszych dzieci. Pamię-
tajmy, że dziećmi możemy 
być wszyscy, póki mieścimy 
się na huśtawce. Niech nas 
czasem beztroska ukołysze 
i sprawi, że na twarzy pojawi 
się niczym niezmącony 
uśmiech.

Edyta Wilk

Pierwsze zabawy dla najmłod-
szych zaczęły się w ogrodzie 
Miejskiej Biblioteki Publicz-
nej. Dzieci miały tam do dys-
pozycji wiele interaktywnych 
gier, a umiliła im czas orkie-
stra „Avanti”.

Swoje punkty na Rynku 
zorganizowali animatorzy za-
baw z popularnych w Sanoku 
klubików dziecięcych oraz 
Młodzieżowego Domu Kultu-
ry. Można było układać klocki, 
ogromne szachy, malować, 
rysować, dmuchać potężne 
kolorowe mydlane bańki.

Jak zwykle dużą popular-
nością cieszyły się wielkie 
dmuchańce.

Najmłodszych sanoczan 
odwiedzili burmistrzowie, 
rozdając słodycze. Burmistrz 
Tomasz Matuszewski życzył  
najmłodszym mnóstwa rado-
ści nie tylko w dniu ich 
święta.
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Została podpisana dokumentacja SWZ (Specy�kacja warunków zamówienia), która umożli-
wi rozpoczęcie procedury wyboru wykonawcy na budowę mostu przez San. To największa 
inwestycja w mieście, jaka niebawem ma się rozpocząć. Jeszcze w tym roku ma zostać wbita 
łopata pod budowę nowej przeprawy mostowej.

Podpisano przetarg na budowę mostu

Pierwsza łopata pod budowę nowej 
przeprawy mostowej jeszcze w tym roku 

– Przeszliśmy wspólnie drogę 
do rozpoczęcia największej in-
westycji na terenie Sanoka. Nie 
była ona łatwa, napotykaliśmy 
na różne problemy, rzucane 
kłody pod nogi, ale ostatecznie 
wspólnie daliśmy radę – powie-
dział burmistrz Tomasz Matu-
szewski. 

Włodarz miasta podpisał 
dokumentację SWZ (Specy�-
kację warunków zamówienia), 

umożliwiającą rozpoczęcie pro-
cedury wyboru wykonawcy na 
budowę mostu przez San pn. 
„Budowa mostu na rzece San 
wraz z budową dróg dojazdo-
wych i skrzyżowania z drogą 
wojewódzką nr 886 (ul. Królo-
wej Bony)”. 

– Posiadamy Projekt Wyko-
nawczy, który przygotowała 
Firma Sweco z Krakowa. War-
tość dokumentacji projektowej 

z nadzorem autorskim wynosi 
pond 1,5 mln zł bru�o – uzupeł-
nił burmistrz. 

– Dziękuję przedstawicie-
lom Sweco za profesjonalne po-
dejście do zadania i bardzo  
dobrą współpracę podczas jego 
realizacji. W krótkim czasie uda-
ło się uzyskać wiele trudnych, 
ale ważnych decyzji, umożliwia-
jących wszczęcie procedury 
przetargowej – dodał.

Burmistrz podziękował 
też wszystkim osobom repre-
zentującym instytucje rządo-
we, wojewódzkie i lokalne za 
pomoc w uzyskaniu decyzji 
niezbędnych do rozpoczęcia 
realizacji tej inwestycji. 

– To już ostatnia prosta, 
jeszcze w tym roku wbijemy 
łopatę pod budowę nowej 
przeprawy mostowej. Wierzę, 
że inwestycja istotnie wpłynie 
na rozwój turystyczny i go-
spodarczy miasta, a także 
zwiększy komfort i bezpie-
czeństwo mieszkańców – 
twierdzi. 

Inwestycja będzie także 
ważna z punktu widzenia Lot-
niczego Pogotowia Ratunko-
wego oraz Muzeum Budow-
nictwa Ludowego w Sanoku 
– znacznie ułatwi dostęp do 
tych instytucji. Za dwa lub 
trzy miesiące poznamy osta-
teczną wartość zadania. 
Znaczna część środków bę-
dzie pochodzić z programu 
„Mosty dla Regionów”. 

– Nie poprzestajemy jed-
nak na tym i w dalszym ciągu 
pracujemy nad pozyskaniem 
dodatkowych funduszy ze-
wnętrznych, tak aby jak naj-
mniej angażować środków 
własnych z budżetu miasta – 
podsumował Tomasz Matu-
szewski. 

dcz

Każda rada gminy zobligowana jest w drodze uchwały okre-
ślić program opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapo-
biegania bezdomności zwierząt. Niestety, w praktyce wyglą-
da to zupełnie inaczej. Ludzie, dzwoniąc do gminy z prośbą  
o pomoc, zostają często odesłani z kwitkiem, niekiedy czeka-
ją nawet kilka miesięcy, aby osoba odpowiedzialna za bez-
domne zwierzęta się nimi zajęła. Niejednokrotnie w takich 
sytuacjach pomocne okazują się różne stowarzyszenia dzia-
łające charytatywnie, które starają się zapewnić bezdomnym 
i porzuconym zwierzętom schronienie i pożywienie, co nale-
ży do zadań gminy. Tak też było w tej sytuacji. 

Interwencja

Jak gminy dbają o zwierzęta 
Pani Renata nie otrzymała 

jednak pozytywnej odpowie-
dzi. Według jej relacji została  
kilkukrotnie zbyta. Niedługo 
potem okazało się, że suczka 
jest ciężarna. Pojawiły się 
cztery szczeniaczki – w tym 
trzy suczki (oczywiście brak 
sterylizacji doprowadziłoby 
do kolejnych niechcianych 
miotów).

– Prosiłam o pomoc wie-
lokrotnie. Nikt nie odbierał 
już ode mnie telefonów. Zo-
staliśmy z mężem sami. Rosły 
koszty utrzymania zwierząt. 
Nie byliśmy w stanie ich  
się pozbyć. Poinformowałam 
urząd gminy, że jesteśmy  
w stanie zatrzymać suczkę, 
ponieważ już się do niej przy-
wiązaliśmy, zapewniliśmy 
również, że ją wysterylizuje-
my na nasz koszt. Jednak żyje-
my skromnie, wiele naszych 
środków przeznaczamy na 
leki i nie stać nas na taką gro-
madkę – kontynuuje. 

Gmina znów okazała się 
głucha na prośbę małżeństwa. 
Po rozmowie z Krystianem 
Domaradzkim, sekretarzem 
gminy, usłyszeliśmy że pieski 
zostały zgłoszone już do 
schroniska, które ma podpi-
saną z nimi umowę. Sytuacja 
miała miejsce 26 kwietnia. 
Renata odpiera zarzut, twier-

dząc, że rozmawiała z pracow-
nikiem schroniska, który po-
informował ją, że żadnego 
zgłoszenia nie było. Sekretarz 
zapewniał nas, że odpowie na 
nasze pytania, jednak przez 
miesiąc nie był w stanie tego 
zrobić. Ponownie zwrócili-
śmy się do niego z pytaniem, 
jak sprawa wygląda obecnie. 
Znowu bezskutecznie. Pani 
Renata i jej mąż po wielu pró-
bach już się poddali, pomimo 
tego nadal karmili i pielęgno-
wali zwierzęta, które rosły  
i zaczęły demolować im ogró-
dek – jak to szczeniaki. Mał-
żeństwo zwróciło się o pomoc 
do OTOZ Animals Sanok – 
wystarczył zaledwie jeden te-
lefon, który wykonali 18 maja. 
Kilka dni później, bo 23 maja, 
zadzwoniła do nas szczęśliwa 
Renata, z informacją, że psiaki 
już znalazły nowe domy. Dwie 
suczki tra�ły do Ustrzyk Dol-
nych, jedna do Krosna. Piesek 
został przygarnięty jeszcze  
na samym początku przez 
mieszkańca Tyrawy Wołoskiej. 
Suczka, która się przybłąkała, 
zostanie wysterylizowana na 
koszt OTOZ. Dwa dni później 
odezwał się sekretarz gminy  
z informacją, że Fundacja Ada 
przejmie pieski. Zdecydowa-
nie za późno.

dcz 

Gmina Tyrawa Wołowska  
w powiecie sanockim nie nale-
ży do wyjątków. Zawiódł czło-
wiek, brak empatii, przepisy? 
Każda gmina w kraju ma czas 
do końca marca, aby uchwalić 
roczny program opieki  
nad zwierzętami bezdomnymi 
i zapobiegania bezdomności 
zwierząt. Do zadań gminy na-
leży zapewnienie bezdomnym 
zwierzętom miejsca w schro-
nisku dla zwierząt; opiekę nad 
wolno żyjącymi kotami, w tym 
ich dokarmianie; odławianie 
bezdomnych zwierząt; obliga-
toryjną sterylizację albo ka-
strację w schroniskach dla 
zwierząt; poszukiwanie wła-
ścicieli dla bezdomnych zwie-
rząt; usypianie ślepych mio-
tów; wskazanie gospodarstwa 
rolnego w celu zapewnienia 
miejsca dla zwierząt gospodar-
skich. Niestety, w praktyce 
wygląda to zupełnie inaczej. 

Jeśli gminy wypełniałyby choć 
w połowie obowiązek, jaki na 
nich spoczywa, sytuacja bez-
bronnych zwierząt na pewno 
była lepsza. 

Do redakcji zadzwoniła 
pani Renata z prośbą o inter-
wencję. Kilkukrotnie zawra-
cała się do Urzędu Gminy 
Tyrawa Wołowska o pomoc 
w celu zabrania czterech pie-
sków. Pierwszy raz zadzwoni-
ła do nas pod koniec kwiet-
nia. 

– Kilka miesięcy temu 
przybłąkała się do nas suczka. 
To był grudzień, ujemne tem-
peratury. Nie mieliśmy z mę-
żem sumienia, aby ją przepę-
dzić, jak pewno zrobiło wiele 
innych osób. Zanim zgłosili-
śmy ją do urzędu, aby tra�ła
do schroniska, zapewniliśmy 
jej schronienie w szopie oraz 
daliśmy pożywienie – relacjo-
nuje czytelniczka. 
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W Uczelni Państwowej odbył się koncert z okazji święta 
wszystkich kobiet szczycących się posiadaniem potomstwa 
oraz matek-wolontariuszek. W programie uroczystości przy-
gotowanej przez Powiatowe Centrum Wolontariatu znalazły 
się popisy wokalne, recytatorskie i taneczne.

W Uczelni Państwowej zorganizowana została konferencja 
pt. „Przyszłość ekonomiczna Sanoka”. Wśród zaproszonych 
gości były dobrane przez organizatorów osoby reprezentują-
ce świat polityki, samorządu, nauki i sektor prywatny.

sprzyjające uwarunkowania 
demogra�czne i sytuację zwią-
zaną z narastającą in�acją 
i wojną w Ukrainie. Przekony-
wał o konieczności współpracy 
samorządu z przedsiębiorcami, 
wymieniając przejawy tej ak-
tywności, m.in. zastosowanie 
ulg podatkowych, uruchomie-
nie ogródków gastronomicz-
nych, spotkania z przedsiębior-
cami czy edycje Forum Go-
spodarczego. Powoływał się 
przy tym na niesłabnący pre-
stiż sanockich �rm.

Podczas konferencji roz-
dano też nagrody w konkursie 
mającym na celu popularyza-
cję wiedzy ekonomicznej 
wśród uczniów szkół śred-
nich. Laureatami zostali:  
I – Eryk Łukowicz (Zespół 
Szkół nr 3), II – Paweł Woło-
szyn (Zespół Szkół nr 1),  
III – Daria Morawa (Zespół 
Szkół nr 5).

Piotr Paszkiewicz

Gospodarka 
w perspektywie

Koncertowy Dzień Matki 

Stowarzyszenie Przedsiębiorców i Rolników „Swojak”

Inicjatorem spotkania było 
powstałe w 2016 r. sanockie 
Stowarzyszenie Przedsiębior-
ców i Rolników „Swojak”, sta-
wiające sobie za cel promocję 
wolności gospodarczej oraz 
patriotyzmu konsumenckie-
go. Konferencja doszła do 
skutku przy wsparciu Naro-
dowego Banku Polskiego.

Na początek z prelekcją  
o Konstytucji Biznesu wystą-
pił wybrany z ramienia obec-

nego rządu rzecznik małych  
i średnich przedsiębiorców 
Adam Abramowicz. Następnie 
debatowano w ramach dysku-
sji panelowych. O wyborze 
między gospodarką rynkową 
czy centralnie planowaną roz-
mawiali m.in. prof. Krzysztof 
Kaczmarski z IPN, roztaczając 
zarys historyczny tej proble-
matyki oraz marszałek woje-
wództwa dolnośląskiego Ce-
zary Przybylski, który wypo-

wiadał się z perspektywy wła-
snego regionu. 

W prowadzonej przez dr. 
Marka Wocha dyskusji nt.  
patriotyzmu ekonomicznego 

swoje poglądy wyrażali m.in. 
samorządowcy z Rymanowa – 
Wojciech Farbaniec i Andrzej 
Pitrus. Uczestniczący w deba-
cie burmistrz Sanoka Tomasz 

Matuszewski opowiadał o wła-
snej wizji omawianego zagad-
nienia, przedstawiając lokalne 
doświadczenia w sferze gospo-
darczej. Zwracał uwagę na nie-

Święto każdej mamy 

Kilka razy występował Zespół 
Tańca Ludowego „Sanok” pod 
kierunkiem Martyny Dąbrow-
skiej. Solo zaprezentowali się 
Ryszarda Zadarko, Monika 
Brewczak i Zdzisław Szymański, 
a w duetach – Karolina Kot  
i Kornelia Michniowska (wystę-
py wokalne), akordeoniści He-
lena Urbańczyk i Ryszard Kozi-
mor oraz Sara Niemczyk z akor-
deonistą Kacprem Sokołem, 
czyli Duecik „Plus”. Jako recyta-
torzy poezji swoje umiejętności 
objawili wicestarosta Janusz  
Cecuła, Grażyna Chytła oraz 

uczennice SP1 – Zlata Vytovych 
i Adrianna Citak.

Nie zabrakło odniesień do 
zmarłej niedawno Czesławy 
Kurasz, która do ostatnich dni 
życia przygotowywała to wyda-
rzenie. Na �nał programu pozo-
stawiono występ jej syna Da-
miana i wnuczki Oli, do którego 
wpleciono nagrany wcześniej 
głos nieodżałowanej działaczki 
społecznej. Całość zakończył 
miły dla świętujących pań ak-
cent w postaci wręczenia im 
kwiatów i upominków. 

(pp) 

Dyskusja panelowa podczas konferencji. Fot. Piotr Paszkiewicz

Podobizna Czesławy Kurasz podczas występu jej syna Damiana i 
wnuczki Oli 
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Podczas ostatniej sesji Rady Miasta Sanoka burmistrz  
Tomasz Matuszewski przedstawił sprawozdanie z działalno-
ści. Poruszył wiele kwestii związanych z modernizacją szkół, 
remontów ulic czy spotkań, w których wziął udział.

LXXIX sesja Rady Miasta Sanoka

Podsumowanie działań
się Wiosna Akordeonowa.  
19 maja w kościele pw. Prze-
mienienia Pańskiego odbył się 
koncert inauguracyjny tego-
rocznego czwartego Między-
narodowego Festiwalu Muzyki 
Organowej i Kameralnej.  
Festiwal jest oryginalnym pro-
jektem kulturalnym, propagu-
jącym muzykę klasyczną.  
25 maja na zaproszenie prezy-
denta RP Andrzeja Dudy bur-
mistrz wziął udział w uroczy-
stościach z okazji Dnia Samo-
rządu Terytorialnego. 27 maja 
w Uczelni Państwowej odbyła 
się konferencja „Przyszłość 
ekonomiczna Sanoka”. 27 maja 
odbył się piknik rodzinny zor-
ganizowany przez Samorządo-
we Przedszkole nr 3. 

Sprawy bieżące
Trwają prace związane z reali-
zacją zadania pn. „Przebudo-
wa dróg gminnych ul. Witosa, 
Glinice, Lisowskiego i Stan-
kiewicza”. Wykonawcą jest 
�rma ST�BAG. Wartość
zadania wynosi ponad 12 mln 
zł, z czego do�nansowanie to
blisko 5 mln zł. Trwają prace 
związane z realizacją zadania 
pn. „Modernizacja infrastruk-
tury drogowej poprzez rozbu-
dowę ulic – Kalinowej, Wą-

skiej i Granicznej”. Trwają ro-
boty tynkarskie oraz posadz-
kowe w budynku byłego 
Gimnazjum nr 3, sposobio-
nego na Strefę Odkrywania 
Wyobraźni i Aktywności. 
Podpisano umowę do�nan-
sowania zadania „Wyznacze-
nie i wyniesienie przejść dla 
pieszych przy ul. Langiewicza 
i ul. Rybickiego” oraz doposa-
żenie SP2, SP4 i SP9 w zakre-
sie edukacji komunikacyjnej. 
Planowany całkowity koszt 
realizacji projektu wynosi bli-
sko 300 tys. zł. Planowany 
termin zakończenia zadania 
to 2023 rok. Podpisano umo-
wę o do�nansowanie zadania
„Wyznaczenie i wyniesienie 
przejść dla pieszych przy ul. 
Kawczyńskiego, Glinice, Wy-
spiańskiego” oraz doposaże-
nie szkół SP1, SP3, SP6 w za-
kresie edukacji komunikacyj-
nej. Koszt to blisko 300 tys. zł. 
10 maja podpisano umowę  
o do�nansowanie moderniza-
cji hali sportowej Arena Sa-
nok przy MOSiR-ze. Środki 
w wysokości 2,4 mln zł po-
chodzą z Funduszu Rozwoju 
Kultury Fizycznej w ramach 
programu Sportowa Polska. 
Zakończenie prac zaplanowa-
no na 2023 rok. W ramach 

inwestycji zostaną wymienio-
ne urządzenia wentylacyjne, 
zostanie przebudowana insta-
lacja oświetlenia, wymieniona 
instalacja odgromowa. Ze 
środków programu zostanie 
do�nansowany koszt zakupu
i wymiany band oraz zakupu 
rolby – to prace, które już zo-
stały wykonane. Całkowita 
wartość inwestycji wynosi 
ponad 6 mln zł. 12 maja na-
stąpiło otwarcie ofert przetar-
gu na budowę i modernizację 
infrastruktury edukacyjnej  
w budynkach szkolnych SP2  
i SP8. Dla tego zadania miasto 
pozyskało do�nansowanie 
z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład w wysokości ponad 
17 mln zł, to 85 proc. wartości 
inwestycji, która szacowana 
jest na kwotę ponad 20 mln 
zł. W ramach zadania planuje 
się budowę sali gimnastycz-
nej przy SP2, a także dostoso-
wanie szkoły do remontu  
w celu zapewnienia dostęp-
ności osobom ze szczególny-
mi potrzebami. W SP8 planu-
je się przeprowadzenie prac 
mających na celu podniesie-
nie efektywności energetycz-
nej budynku poprzez przebu-
dowę i docieplenie elewacji, 
docieplenie stropu nad dru-

Spotkania
W okresie między sesjami 
burmistrz uczestniczył w spo-
tkaniach i uroczystościach 
m.in: 25 kwietnia podczas XV 
edycji Europejskiego Kongre-
su Gospodarczego w Katowi-
cach o�cjalnie zakomuniko-
wano wybór inwestora pierw-
szej samorządowej spółki wo-
dorowej Hydro Sanok, jakim 
została �rma Hynfra. 26 kwiet-
nia w auli Uczelni Państwowej 
odbył się V Przegląd Dziecię-
cych Zespołów Tanecznych 
Ziemi Sanockiej, którego or-
ganizatorem było Samorządo-
we Przedszkole nr 3. W impre-
zie wzięło udział 14 zespołów, 
łącznie wystąpiło około 190 
dzieci. Wręczono im pamiąt-
kowe dyplomy i nagrody.  
4 maja burmistrz podpisał 
umowę z Przedsiębiorstwem 
Robót Inżynieryjnych i Dro-

gowych w Krośnie, której 
przedmiotem jest moderniza-
cja infrastruktury drogowej 
poprzez rozbudowę ulicy Ka-
linowej, Wąskiej i Granicznej. 
Zakres robót budowlanych 
obejmuje rozbudowę dróg  
o łącznej długości ok. 980 m. 
Wykonawca zobowiązał się, że 
wszystkie prace zostaną zreali-
zowane do listopada tego roku. 
Inwestycja otrzymała do�nan-
sowanie z rządowego funduszu 
Polski Ład Program Inwesty-
cji Strategicznych. Całkowita 
wartość inwestycji to 5,2 mln 
zł, z czego do�nasowanie wy-
nosi ponad 4,9 mln zł. 13-14 
maja w Sanoku obchodzono 
Dni Funduszy Europejskich, 
na mieszkańców czekało wiele 
atrakcji w Muzeum Budow-
nictwa Ludowego, Muzeum 
Historycznym i Uczelni Pań-
stwowej. 18 maja rozpoczęła 

gim piętrem, wymianę pokry-
cia dachu, podłączenie bu-
dynku do miejskiej sieci cie-
płowniczej, wymianę instala-
cji oświetlenia i wykonanie 
instalacji fotowoltaicznej i in-
stalację klimatyzacji. Budynek 
SP8 zostanie również dosto-
sowany do remontu, podob-
nie jak SP2. 22 maja ogłoszo-
ne zostały trzy konkursy  
na dyrektorów szkół podsta-
wowych nr 2 i 7 oraz Samo-
rządowego Przedszkola nr 4, 
w związku z wygasającą ka-
dencją. Oferty konkursowe 
można składać do 7 czerwca. 
Postawiono 10 wież kwiato-
wych na Rynku i placu św. 
Michała, utworzono nowe 
nawierzchnie pod drzewami 
miejskimi w ciągu ulic: Pił-
sudskiego, Grzegorza, Wało-
wej, placu św. Michała. Wy-
konano remont ławek w parku 
miejskim oraz na innych tere-
nach użyteczności publicznej. 
Dokonano remontu i konser-
wacji na placach zabaw, wy-
mieniono piasek w piaskow-
nicach. Przeprowadzono wy-
konanie ekspertyz dendrolo-
gicznych w parku miejskim 
na drzewach sąsiadujących  
z posesjami prywatnymi. 

dcz

W kwietniu 2021 roku eksperci z Fundacji Rozwoju Demokracji Lokalnej Podkarpackiego Ośrodka Samorządu Terytorial-
nego przeprowadzili analizę �nansowo-organizacyjną oświaty w Sanoku. Audyt był opracowany z danych z ostatnich trzech
lat. Ostatnie dwa to intensywne działania w podległych Gminie Miasta Sanoka placówkach oświatowych mające na celu opty-
malizację wydatków w oświacie. 

Działania poaudytowe

Optymalizacja wydatków w oświacie
Audyt przeprowadzony przez 
ekspertów wykazał szereg nie-
prawidłowości, takich jak 
przerost zatrudnienia nauczy-
cieli oraz pracowników niepe-
dagogicznych, słabą demogra-
�ę oraz niedostosowaną do
realiów sieć organizacyjną 
szkół. Ponad milion złotych 
miasto dołożyło do kształcenia 
uczniów spoza jego granic 
(dotyczy klas 1-3). Aż 30 pro-
cent  środków z budżetu prze-
znaczane jest na oświatę. 
Ostatnie dwa lata to intensyw-
ne działania na rzecz uspraw-
nienia systemu i obniżania 
wydatków. Wiceburmistrz 
Grzegorz Kornecki przedsta-
wił informacje dotyczące 
działań poaudytowych w pod-
ległych miastu placówkach 
oświatowych. 

– Przez dwa lata mogli-
śmy zoptymalizować wydatki  
w oświacie. Rozpoczęliśmy 
czynności, które przyczyniły 
się do poprawy sytuacji w szko-
łach. Jednym z elementów au-
dytu była średnia uczniów  
w klasie, która przekłada się na 
wydatki �nansowe. Ponieważ
im więcej dzieci w klasie, tym 
mniejsza liczba oddziałów – 
wyjaśniał wiceburmistrz. 

Zwiększono liczbę uczniów 
w klasach, szczególnie istotne 
było to w klasach pierwszych. 
Burmistrz powiedział, że zaczę-
to wstępnie analizować, w jaki 
sposób uczniowie przyjmo-
wani są do szkół. Przyjęto, że 
minimalna liczba w klasie 
pierwszej wyniesie 24 dzieci, 
natomiast w klasach 4-8 to  
24-26 uczniów. Współpraca  
z dyrektorami szkół spowodo-
wała, że już przy etapie rekru-
tacji tworzone są klasy pierw-

sze, w których liczba ta nie 
spada poniżej 24.

– Nie są to klasy 15-osobo-
we, jak miało to miejsce wcze-
śniej. Liczba dzieci w klasach 
pierwszych została zoptymali-
zowana. Zdarzają się przypad-
ki, że niekiedy w klasie znajdu-
je się aż 27 uczniów – wynika 
to z przyjazdu dzieci z zagrani-
cy – kontynuował.

Optymalizacja uczniów  
w klasach to pierwszy element, 
jaki został podjęty. Kolejny to 
godziny pracy świetlic w szko-

łach. Ponownie we współpracy 
z dyrektorami szkół przez rok 
dokonano analizy pracy świe-
tlic – w szczególności wzięto 
pod uwagę godziny poranne 
(6.30-8) i popołudniowe 
(11.30-16.30). 

 – Problem polegał na tym, 
że do świetlicy przychodziła 
garstka uczniów, a nauczycieli, 
którzy się nimi opiekowali, 
było po 6-7. To nieracjonalne, 
ponieważ koszty wzrastały. 
Udało się usprawnić system, 
zapewniając każdemu dziecku 

opiekę świetlicową. Optyma-
lizacja godzin pracy to korzyści 
�nansowe, jakie za tym idą –
uzupełnił.

Godziny pracy biblioteki 
również zostały nieco zmie-
nione. Obecnie to 40 godzin 
tygodniowo, dzięki czemu 
uczniowie bez problemu mogą 
wypożyczać książki, czy spę-
dzić tam czas. Audyt sugero-
wał optymalizację pionu ży-
wieniowego. Podjęto decyzję, 
aby w Przedszkolu Samorzą-
dowym nr 2 i Szkole Podsta-

wowej nr 2 kuchnią zarządzał 
jeden zespół, czyli szkoła. 
Dzięki temu również poczy-
niono pewne oszczędności, 
ponieważ w tych dwóch pla-
cówkach obiady dla uczniów 
przygotowuje jeden zespół. 

– W przedszkolach prze-
prowadzono analizę liczby 
tzw. godzin porannych. Dzięki 
temu ich liczba w arkuszach 
organizacyjnych spadła aż  
o 200. Kolejnym podjętym 
działaniem była parametryza-
cja zatrudnienia. Nadmiar eta-

tów w niektórych placówkach  
powodował konieczność prze-
niesienia pracowników – za 
ich zgodą – do innych jedno-
stek, w których osoby odcho-
dziły na emeryturę, dzięki 
czemu nikt nie został zwolnio-
ny. Chcemy, aby osoby, które 
już są w systemie, mogły nadal 
w nim pozostać. Udało się 
sparametryzować 24 etaty – 
klarował. 

Udało się także poprawić 
system zatrudnienia w szko-
łach podstawowych – powzię-
to podobne działania. Gdyby 
nie podjęto kroków w celu 
usprawnienia systemu w ostat-
nich dwóch latach, wówczas 
za pięć lat wydatki na oświatę 
wzrosłyby aż o 36 procent, na-
tomiast dochody tylko o 32. 
Główne czynniki zwiększające 
te wydatki to wzrost minimal-
nego wynagrodzenia, wyłącze-
nie od 2020 r. dodatku stażo-
wego z minimalnego wyna-
grodzenia, wzrost cen opłat  
za media ma również odbicie 
w wydatkach rzeczowych. 

– Nasi uczniowie mają 
bardzo dobre wyniki w nauce, 
najlepiej zdają egzamin ósmo-
klasisty, przodują w rywaliza-
cjach sportowych. W szkołach 
obecnie prowadzone są zajęcia 
z innowacji – to 150 godzin. 
Możemy je zlikwidować, ale 
musimy wziąć pod uwagę,  
że to godziny dla naszych dzie-
ci – dzięki nim mają możli-
wość rozwijania się w każdej 
formie, zarówno artystycznej, 
sportowej czy przedmiotowej 
– dopowiedział.

Wiceburmistrz zapewnił, 
że nadal prowadzone są dzia-
łania optymalizacyjne.

dcz

AU
TO

R



2 czerwca 2023 r.6

Tym razem uczniowie sanockiej placówki zajęli wysokie 
lokaty na V Międzynarodowym Konkursie Muzycznym 
„Opus 2023” oraz I Ogólnopolskim Konkursie Instrumen-
talnym „Virtuoso!”. Obie imprezy miały formułę online, 
a w pierwszej jedną z kategorii wygrała Emilia Linka. 

Sukcesy Szkoły Muzycznej 

Młodzi instrumentaliści 
nie zwalniają tempa 

Konkurs „Opus 2023” organi-
zowała Fundacja Life and Art 
z Krakowa. Pierwsze cztery 
edycje zgromadziły uczestni-
ków z 25 krajów świata. Podczas 
tegorocznej naszą Szkołę Mu-
zyczną reprezentowało pięć 
uczennic, które przygotowały, 
nagrały i wysłały swoje progra-
my. Świetnie wypadła Linka 
(z klasy Grażyny Dziok), naj-
lepsza wśród skrzypaczek. 
Nieźle poszło też pianistkom, 
bo 2. pozycję wywalczyła Pauli-
na Zubel, a wyróżnienia otrzy-
mały Olga Drozdowska (pod-
opieczne Oksany Drozdow-
skiej) i Laura Pietryka (wycho-
wanka Janusza Ostrowskiego). 
Podobnie jak i duet klarnetowo-
-akordeonowy Justyna Jakima 
i Dawid Siwiecki (Wiesław 

Brudek i Andrzej Smolik) oraz 
– w kategorii instrumenty dęte 
– �ecistka Wiktoria Cecuła 
(z klasy Doroty Zubel). 

W konkursie „Virtuoso!” 
należało wykonać dwa utwory 
o zróżnicowanym charakterze, 
a jeden miał prezentować walo-
ry techniczne. W swojej katego-
rii 2. lokatę zajęła grająca na 
fortepianie Paulina Zubel (z kl. 
Oksany Drozdowskiej), oprócz 
dyplomu otrzymując jeszcze 
nagrodę �nansową i płyty CD. 
Startowała też �ecistka Wikto-
ria Cecuła (z kl. Pauliny Zubel). 

Gratulujemy młodym ar-
tystkom i ich pedagogom! 
Udowodniliście, że muzyka 
może być prawdziwą pasją. 
Życzymy dalszych sukcesów!

ew 

W koncercie, który odbył się w Sanockim Domu Kultury, wystąpiły cztery grupy Formacji 
Tańca Towarzyskiego FLAMENCO: dwie grupy dziecięce, grupa młodzieżowa i grupa 
byłych tancerzy, tzw. Dino.

SDK pękało w szwach

Flamenco w rytmie Abby

Gościnnie wystąpili również: 
pianista Gabriel Czuchry 
z I Liceum Ogólnokształcące-
go oraz Klub Miłośników 
Tańca z Młodzieżowego 
Domu Kultury .

– Wszystkim, którzy przy-
czynili się do powstania tego 
widowiska, gorąco dziękuję. 
Publiczność wypełniająca 

szczelnie SDK była wspaniała, 
każdemu życzę takiego odbio-
ru. Niestety, po 11 latach tań-
czenia przyszła pora na poże-
gnanie maturzystów. Trzymaj-
cie się kochani – mówiła 
wzruszona Wiesława Skorek. 

Pani Wiesława, od lat pro-
wadząca F� Flamenco, do-
dała także, że cieszą ją dwie 

rzeczy. Pierwsza to młodzież, 
która mimo rozleniwienia po 
pandemii i nawału elektro-
nicznych akcesoriów, chce 
brać udział w zajęciach ryt-
micznych. 

– Mamy grupy, które się 
płynnie zmieniają, uzupełnia-
ją. Ochodzą starsi, przycho-
dzą młodsi. Zostały z nami 

tak zwane „dinozaury”, czyli 
tancerze może już nie naj-
młodsi, ale pełni energii 
i chęci, by ćwiczyć i występo-
wać. Piękne jest to, że młodsi 
i starsi czerpią od siebie na-
wzajem – entuzjazm, energię, 
doświadczenie. Jestem dum-
na z moich tancerzy! – dodaje 
szefowa Flamenco. 

Ostatni koncert stał pod 
znakiem muzyki grupy ABBA, 
która każdemu może się 
spodobać i na pewno nie jest 
nudna. Co dało się zauważyć? 
Część przybyłych, jak to jest 
w dzisiejszych czasach, wycią-
gnęła smartfony i koncert na-
grywała, ale kolorowe stroje, 
muzyka i zapał bijący od tan-
cerzy spowodował, że komór-
ki zostały rzucone w przysło-
wiowy kąt. 

– To było dla nas bardzo 
pozytywne zjawisko – brawa 
w środku utworu. Widać, że 
publiczność śledziła chore-
ogra�e, doceniając kunszt 
tancerzy. Cieszę się, że dali-
śmy sanoczanom trochę ra-
dości i koloru w ten niedzielny 
wieczór – kończy dyrektor 
Skorek. 

Kiedy następny występ 
barwnej formacji? Jeszcze nie 
mamy informacji, ale nie 
omieszkamy wcześniej o tym 
powiadomić. 

Edyta Wilk

W Muzeum Historycznym uhonorowano pamięć Józefa Aga-
tona Morawskiego – polityka, samorządowca, społecznika 
i orędownika włączenia Sanoka do Centralnego Okręgu 
Przemysłowego. Okazją była 130. rocznica jego urodzin. 
W trakcie spotkania odbyła się również promocja książki 
Roberta Antonia pt. „Józef Agaton Morawski. Mowy Sejmowe”. 

Uhonorowanie pamięci 

Józef Agaton Morawski

Józef Agaton Morawski (1893-
-1969) to syn ziemi sanockiej, 
obywatel ziemski, samorządo-
wiec i poseł do Sejmu oraz 
Honorowy Obywatel Królew-
skiego Wolnego Miasta Sanoka. 

Dzięki jego działaniom na 
naszym terenie powstały trzy 
duże zakłady pracy: fabryka 
gumy, fabryka akumulatorów 
i fabryka obrabiarek (broni), 
które w bardzo krótkim czasie 

zmieniły rynek pracy na lepsze, 
tym samym tworząc nowe 
warunki socjalne dla okolicz-
nych mieszkańców.

Swymi działaniami Moraw-
ski przyczynił się do włączenia 
miasta do Centralnego Okręgu 
Przemysłowego, co w przyszło-
ści miało polepszyć byt dziesiąt-
kom tysięcy mieszkańców ziemi 
sanockiej.

ew 

AR
CH

. P
SM

AR
CH

. S
DK

AU
TO

R

| KULTURA |

Jak co tydzień odwiedzamy 
Muzeum Historyczne. Tym 
razem zaprezentujemy relief 
Mariana Kruczka „Diablę”. 
Jak zwykle poprosiliśmy dy-
rektora Jarosława Sera�na 
o przybliżenie wartościowe-
go eksponatu.

Nowy eksponat

„Diablę” Mariana Kruczka w MH

 – W ostatnich miesiącach Mu-
zeum Historyczne w Sanoku 
wzbogaciło się o cenne ekspo-
naty w zakresie rzeźby. Obok 
monumentalnej �gury św. 
Pawła, Maryi z Dzieciątkiem 
i dwóch rzeźb nieznanych bi-
skupów – a zatem gotyckiej 
sztuki sakralnej – zbiory sanoc-
kie wzbogaciły się o relief „Dia-
blę” – dzieło jednego z najwy-
bitniejszych sanockich arty-
stów, Mariana Kruczka. Gwoli 
przypomnienia, pochodzący 
z Płowiec Kruczek związał swe 
życie artystyczne z Krakowem 
i Nową Hutą. Absolwent i wie-
loletni wykładowca krakow-
skiej Akademii Sztuk Pięknych 
zasłynął przede wszystkim jako 
twórca niezwykle oryginal-
nych, ujmujących swoim nie-
powtarzalnym klimatem kom-
pozycji przestrzennych, które 
– na przekór industrialnej ma-
terii – przenoszą nas do baśnio-
wej rzeczywistości. Takie wła-
śnie prace prezentowane są 
w osobnej Galerii im. Mariana 
Kruczka w Muzeum Histo-

rycznym w Sanoku – opowia-
da dyrektor Sera�n. 

W takim też klimacie 
utrzymany jest relief „Diablę”. 
W prostokątnej kompozycji 
widoczna jest fantazyjna – na 
poły groźna – na poły grote-
skowa postać o owalnej głowie, 
na której spoczywa wymyślna 
korona. Z głowy spływa szero-
ki, sięgający bioder welon. Nie 
mniej wyra�nowana jest reszta 
kompozycji: korpus tytułowe-
go Diablęcia skomponowany 
jest z elementów blaszanych, 
metalowych i szklanych, uzu-
pełnianych fragmentami pla-
stiku. Kruczek z właściwą sobie 
wirtuozerią wykorzystuje tu 
elementy na wskroś prozaicz-
ne, jak choćby guzik, fragment 
kabla czy łyżkę. Wrażenie ba-
śniowej rzeczywistości potę-
gują dwa czerwone słonie, 
zwrócone ku sobie, znajdujące 
się u stóp tytułowej postaci. 
Całość – ów zasadniczy wize-
runek – osadzona jest w cha-
rakterystyczny dla Kruczka 
sposób w cementowej bazie. 
Ten niewielki, uroczy relief 
zostanie niebawem zaprezen-
towany na wystawie nowych 
nabytków Muzeum Histo-
rycznego ( 16 czerwca), a na-
stępnie wzbogaci ekspozycję 
stałą w Galerii im. Mariana 
Kruczka.

Edyta Wilk

Relief „Diable”, lata 70.
Technika – beton, gips, materiały różne 
        (metal, drut, szkło, plastik) 
Autor - Marian Kruczek
Wymiary – 31,5 cm x 25 cm
Sygnatura – p.g. i l.g. MK (monogram artysty)
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Kolumnę opracowała: EMILIA WITUSZYŃSKA
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Szkoła Podstawowa nr 6 zaprezentowała już ostatni projekt 
realizowany przez uczniów szkoły w ramach programu 
Finansoaktywni: Budżet. Plan do działania! 

Uczennica SP9 Maja Jagniszczak zajęła 3. miejsce dzięki tekstom poetyckim, 
które przygotowała na XXV Międzyszkolny Konkurs Twórczości Własnej, 
corocznie organizowany przez bibliotekę II Liceum Ogólnokształcącego, 
którego celem jest propagowanie piękna poezji, rozwijanie poetyckich uzdol-
nień oraz wspieranie twórczości własnej uczniów. 

Uczelnia Państwowa otrzymała milion złotych w ramach 
V edycji programu „Dydaktyczna inicjatywa doskonałości”. 
Jego celem jest wsparcie publicznych uczelni zawodowych 
w doskonaleniu jakości kształcenia na kierunkach studiów 
o pro�lu praktycznym. 

Milion dla Uczelni Państwowej  
Powstanie altanka dydaktyczna

„Zielona klasa”

Tym razem autorami projektu 
„Zielona klasa – altanka dydak-
tyczna” są Julia Wisłocka, Eryk 
Kowalski i Bartosz Wojdyła 
z klasy 8b. Uczniowie najpierw 
uczestniczyli w lekcjach na te-
mat budżetu – zarówno domo-
wego, jak i tego, który dotyczy 
państwa. Następnie postanowili 
wziąć udział w konkursie pole-
gającym na stworzeniu projektu, 
który odpowiadałby na potrze-
by lokalnego środowiska. 

– Wtedy przyszło nam do 
głowy, że możemy zrobić coś dla 
szkoły. Nasza grupa wpadła na 
pomysł wybudowania altanki. 
Byłaby ona rodzajem klasy lek-
cyjnej. Nowa „zielona klasa” po-
wstałaby za szkołą, na miejscu 
starej sceny. Miałaby wymiary 
klasy i mogłaby ją zastąpić na 
wielu przedmiotach. Altanka 

byłaby w pełni wyposażona, 
posiadałaby tablicę, ławki, krze-
sła, stoliki i wszystkie rzeczy po-
trzebne w czasie lekcji uczniom 
i nauczycielom. Mogłyby być 
tam prowadzone normalne za-
jęcia, także pozalekcyjne i świe-
tlicowe – mówi Julia. 

Altanka byłaby dostępna 
w godzinach od 8 do 17. A przy 
tym oczywiście monitorowana, 
co pozwoliłoby na utrzymanie 
bezpieczeństwa i porządku. 

Ciekawą formą promocji 
projektu było wykonanie mo-
delu 3D altanki. W specjalnym 
programie komputerowym 
zaprojektował go Eryk, na-
stępnie drukując na szkolnej 
drukarce 3D, zakupionej w ra-
mach Ogólnopolskiego Pro-
gramu LABO�TORIUM 
PRZYSZŁOŚCI.

Trzecie miejsce Mai Jagniszczak 

„Dydaktyczna inicjatywa doskonałości” 

„Magiczny Dywan” to interak-
tywna pomoc dydaktyczna, 
służąca do ćwiczeń, gier i za-
baw ruchowych. Obraz wy-
świetlany ze specjalnie zapro-
jektowanego rzutnika tworzy 
„wirtualny, magiczny dywan”, 
na którym dzieci przeżywają 
wspaniałe przygody, począwszy 
od gier i zabaw ruchowych, po 
edukację poznawczą ze wszyst-
kich dziedzin wiedzy.

Uczestnicy konkursu mieli 
okazję potrenować motorykę, 
koordynację wzrokowo-rucho-
wą, spostrzegawczość i szybkość 
reakcji, a także współpracę z ko-
leżankami i kolegami. Wykazali 
się też doskonałą znajomością 
znaków drogowych. Poza nauką 
znalazło się sporo miejsca na za-
bawę i dobry humor.

Rywalizacja była zacięta, 
ale ostatecznie jury w składzie:  
Jolanta Demkowicz, Justyna 
Krzywdzik i gościnnie Julita 
Hańska-Hnat, wyłoniło zwy-
cięzców.

Nagrody oraz dyplomy 
wręczyli wspólnie burmistrz 
Tomasz Matuszewski i dyrek-
tor „Dziewiątki” Damian Woj-
towicz. 

Konkurs „Magiczny Dywan”

I miejsce – Szkoła Podstawowa nr 3, reprezentowana przez Lenę Nieznańską (kl. 1a), Zuzannę 
Jabczankę i Marcela Zagórskiego (1b). 
II miejsce – Szkoła Podstawowa nr 1, reprezentowana przez Szymona Bryta, Mateusza Borczyka 
i Stanisława Konieczko (kl. 1b). 
III miejsce – Szkoła Podstawowa nr 2. 

W Szkole Podstawowej nr 9 odbył się II Międzyszkolny Konkurs Interdyscyplinarny 
pt. „Na Magicznym Dywanie” dla uczniów klas pierwszych sanockich szkół podstawowych. 
Impreza została zorganizowana pod patronatem Burmistrza Miasta. 

Konkurs „Na Magicznym Dywanie” 

W Zespole Szkół Centrum Kształcenia Rolniczego w Nowo-
sielcach zaprezentowano wystawę „Znani nieznani”, wcho-
dzącą w skład cyklu przedsięwzięć pt. „Polacy światu”. 

„Znani nieznani”

Wystawa przygotowana zo-
stała przez Departament 
Współpracy z Polonią i Pola-
kami za Granicą MSZ, Mini-
sterstwo Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi we współpracy z Archi-
wum Polskiej Akademii 
Nauk. Ekspozycja przybliża 
sylwetki znanych i nieznanych 
Polaków (emigrantów) oraz 
osób pochodzenia polskiego, 
które zasłynęły swoimi osią-
gnięciami na świecie, jednak 
często nie są kojarzone z Pol-
ską. Prezentacja ma nie tylko 
popularyzować ich sylwetki, 

ale także uświadamiać, jak 
wielu znanych twórców, od-
krywców i ludzi nauki związa-
nych jest z państwem pol-
skim.

Zgromadzonych powitał 
dyrektor Józef Gocko, a prelek-
cję wygłosiła dyrektor Archi-
wum PAN Hanna Krajewska, 
przedstawiając ogólny zamysł 
prezentowanej wystawy.

Spotkanie uświetnił wy-
stęp szkolnego zespołu mu-
zycznego oraz zespołu tańca 
ludowego uczniów ze Szkoły 
Podstawowej w Pobiednie. 

Wystawa 

Umowę na realizację programu 
z rąk Wiceministra Edukacji 
i Nauki Wojciecha Murdzka 
odebrał rektor UP Mateusz 
Kaczmarski. 

– Cieszymy się, że już po raz 
kolejny dostrzeżony został prak-
tyczny wymiar naszej działalno-
ści oraz ścisła współpraca z oto-
czeniem społeczno-gospodar-
czym, która ma istotny i stymu-
lujący wpływ nie tylko na 
rozwój gospodarczy Sanoka, ale 
także na losy naszych absolwen-
tów – argumentuje rektor.

W tym roku wsparcie otrzy-
mało 15 z 33 uczelni zawodo-
wych, które mogą pochwalić 
się wysokimi wynikami związa-
nymi z oceną jakości kształce-
nia, wydaną przez Polską Komi-
sję Akredytacyjną, co prze-
kłada się na najwyższy w kraju 
względny wskaźnik zarobków 
oraz najniższe bezrobocie, na 
podstawie badania ekonomicz-
nych losów absolwentów.

Wsparcie jest przyznawane 
w formie zwiększenia subwen-
cji podstawowej. Środki z pro-
gramu pozwolą uczelniom na 
dostosowanie programu stu-
diów do potrzeb regionalnych 
rynków pracy, w tym na: dopo-
sażenie uczelni w niezbędne 
pomoce dydaktyczne: uzupeł-
nienie i utworzenie pracowni 
i laboratoriów, organizację kon-
ferencji i seminariów, kursy, 
warsztaty i szkolenia dla kadry 
akademickiej, kursy, warsztaty 
i szkolenia. 

Konkurs Twórczości Własnej
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Inaczej – sanoczanie, często zna-
jący każdy okoliczny zakątek, 
bez obecności tam nie mieli 
„okazji” przekonać się, jak wy-

gląda od wewnątrz ta przestrzeń  
w samym centrum miasta. Stało się 
to możliwe po tym, jak w 2018 r. 
zniesiono funkcjonujący tam Areszt 
Śledczy. Wskutek tego od kilku lat 
choćby częściowo możliwe jest swo-
bodne zajrzenie na teren dawnego 
więzienia. Obecnie w jednym  
z obiektów działa MOPS, natomiast 
pozostałe zabudowania pozostają 
niezagospodarowane.

Jedną z kart dziejów sanockiego 
więzienia jest czas II wojny świato-
wej. Do jej wybuchu istniało Więzie-
nie Karno-Śledcze pod adresem ul. 
Kościuszki 5a. Okupacja niemiecka 
w Sanoku trwała od 12 września 
1939 r. do pierwszych dni sierpnia 
1944 r. W tych latach funkcjonowało 
Samodzielne Więzienie (Selsbtändi-
ges Gefängnis in Sanok), które z uwagi 
na przemianowanie ulicy �gurowało
pod adresem Herman-Göring-Strasse 
5a. W tym okresie funkcję komen-
danta więzienia początkowo pełnił 
Polak, podkomisarz Henryk Grygo 
(od października 1939 do września 
1943), a po nim już do końca Adolf 
Endeward. Służbą wartowniczą kie-
rowali Niemcy, a na stanowiskach 
strażników i wartowników byli za-
trudnieni Polacy i Ukraińcy.

Uwaga służby więziennej skupia-
ła się na osobach osadzonych i to 
właśnie ich losy wydają się być naj-
bardziej interesujące. Okazuje się 
bowiem, że w olbrzymim gronie 
przetrzymywanych zdarzali się ludzie 
znani nie tylko lokalnie, ale również 
w całej Polsce. Do współczesności 
zachowały się dokumenty prowadzo-
ne przez funkcjonariuszy więzienia 
w trakcie rządów hitlerowskich,  
w tym trzy księgi więźniów śled-
czych, w których rejestrowano osa-
dzonych od 1939 do 1944 r.

Najprawdopodobniej pierwszą 
odnotowaną osobą w ewidencji jest 
osadzony w dniu 28 września 1939 r., 
a zatem kilkanaście dni po wkrocze-
niu Niemców do miasta. Nie oznacza 
to jednak, że do tego czasu okupanci 
nie dokonywali aresztowań. W kolej-
nych miesiącach przełomu 1939/
1940 r. nastąpiło masowe zapełnienie 
więzienia zatrzymanymi. Wśród nich 
było wielu pochodzących z odległych 
części Polski. Przybyli oni w nasze 

strony z zamiarem przedostania się 
przez zieloną granicę do Węgier,  
a dalej do Francji, gdzie formowano 
armię polską. Spora grupa z nich 
nocą 5/6 lipca 1940 r. została wywie-
ziona na górę Gruszka koło Tarnawy 
Dolnej, gdzie rozstrzelano 112 osób. 
Ostatnim zarejestrowanym człowie-
kiem jest osadzony w dniu 21 lipca 
1944 r. Sześć dni później był on jedną 
z o�ar egzekucji w lesie Hanusiska
ponad Zagórzem. Przygotowanie tej 
zbrodni było ostatnim akordem dzia-
łań władz więziennych.

Więźniami były głównie osoby 
uprzednio aresztowane przez Gesta-
po, ale też zatrzymywane przez poli-
cję kryminalną i żandarmerię. Z cel 
więziennych osadzeni byli doprowa-
dzani na przesłuchania do owianego 
grozą gmachu przy ul. Bergstrasse 5 
(ul. Sienkiewicza). Wielu nieszczę-
śników wywieziono do Tarnowa,  
a niektórzy �nalnie tra�li do obozów
koncentracyjnych. Zdarzały się przy-
padki, kiedy w trakcie całej okupacji 
ktoś tra�ał do więzienia więcej niż
jeden raz. Bywało, że aresztowano 
razem krewnych, a nawet całe rodzi-
ny (spotkało to np. sanockich Hryca-
jów czy Grzybów z Poraża). Każda 
indywidualna historia jest inna, różni 
się okolicznościami, czasem osadze-
nia i rezultatem, tj. podjęciem decyzji 
o dalszych represjach bądź też  
o zwolnieniu.

Z perspektywy czasu można 
stwierdzić, że zapewne najsłynniej-
szym więźniem okupacyjnego zakła-
du w Sanoku był ówczesny porucznik 
Łukasz Ciepliński, który później stał 
się o�arą reżimu komunistycznego.
Tra�ł on do Sanoka 19 stycznia 1940
r. po tym jak został zatrzymany pod 
fałszywą tożsamością „Jan Pawlita” 
ze Stryja. Z uwięzienia zbiegł 9 maja 
1940 r. w czasie wykonywania robót. 
Wraz z nim aresztowany został pod-
pułkownik Kazimierz Heilman-Ra-
wicz (prawdopodobnie jako Jan 

Wilkner), którego 27 listopada 1940 
r. przetransportowano do Tarnowa. 
W 2015 r. odsłonięto tablicę upa-
miętniającą Cieplińskiego na murze 
więziennym od strony ul. Wąskiej, 
gdzie rokrocznie 1 marca składane są 
kwiaty. Innym zbiegiem okazał się 
uwięziony 12 marca 1940 r. Stanisław 
Ziemba, któremu udało się uciec ze 
szpitala 15 grudnia tego samego roku 
(po wojnie był redaktorem m.in. 
„Dziennika Zachodniego” i posłem 
na Sejm).

Więźniami, których wywieziono 
i zamordowano na wspomnianej 
Gruszce, byli m.in. emerytowany 
profesor sanockiego gimnazjum  
Józef Rec, były o�cer Czesław Waw-
rosz i aktualny kapitan WP Jan Dra-
bik, a także jako jedyna kobieta-o�ara
tej zbrodni Leokadia Górska, o której 
wciąż niezbyt wiele wiadomo. Aresz-
towany jesienią 1939 r. mistrz kowal-
ski Jan Liwacz rodem z Dukli, osta-
tecznie tra�ł do Auschwitz, gdzie
pracując jako ślusarz, wykonał ele-
ment bramy wjazdowej do obozu  
z szyderczym napisem Arbeit macht 
�ei (praca czyni wolnym). Od listo-
pada 1939 do marca 1940 r. w celi 
przebywał pochodzący z ziemi  
pomorskiej Kazimierz Piechowski, 
który potem był więziony w Au-
schwitz, skąd dokonał brawurowej 
ucieczki, wyjeżdżając pojazdem służ-
bowym SS. Podobnie jak on schwy-
tany w drodze do Francji został Wil-
helm Brasse, który od marca do 
sierpnia 1940 r. był przetrzymywany 
w Sanoku, a po wywiezieniu do Au-
schwitz pełnił funkcję fotografa obo-
zowego, wykonując tysiące zdjęć 
pro�lowych nowo przybyłym więź-
niom.

W lutym 1940 r. do sanockiego 
więzienia tra�ło ośmiu miejscowych
działaczy Komitetu Pomocy (Stani-
sław Barański, Stanisław Chytła, Sta-
nisław Dąbrowski, Franciszek Grzyb, 
Jan Keller, Stanisław Sieradzki, Stani-

sław Stepek, Kazimierz Szczęsny),  
z których większość później straciła 
życie w niemieckich obozach, w tym 
w Buchenwaldzie. O�arami Au-
schwitz było też szereg innych zna-
mienitych osób wcześniej więzio-
nych w Sanoku (dalej w nawiasach 
będzie podawany okres przetrzymy-
wania w Sanoku): pochodzący z So-
kołowa kuzynowie kpt. Stanisław  
i mjr Marcin Pasierbowie (od grud-
nia 1939 do sierpnia 1940), prawnik 
por. dr Jan Hrebenda (od kwietnia 
do sierpnia 1940), sanoczanin Anto-
ni Szczudlik, zatrzymany jako kurier 
transgraniczny (od maja do września 
1940), pochodzący z Wielkopolski 
mjr Ludwik Ławniczak (od stycznia 
do marca 1942), sanocki o�cer WP 
i rzeźbiarz por. Józef Sitarz (luty 
1942), wuj ks. Zdzisława Peszkow-
skiego mjr Stanisław Kudelski (luty 
1942). Ich los podzieliło wielu in-
nych mniej znanych sanoczan, m.in. 
współpracownik siatki kurierskiej 
Julian Wichert (od kwietnia do 
czerwca 1942), a także Jan Olechow-
ski, Juliusz i Kazimierz Eisenbacho-
wie, Mikołaj Bereski, Tadeusz Bor-
czyk, Maksymilian Loegler (wszyscy 
do marca 1942).

Analogicznie w Auschwitz życie 
stracili też duchowni: sanocki fran-
ciszkanin o. Euzebiusz Pelc (w wię-
zieniu od czerwca do sierpnia 1942) 
i proboszcz z Zagórza ks. Władysław 
Wójcik (od 16 kwietnia do 9 sierpnia 
1940). W Dachau śmierć ponieśli  
ks. Kazimierz Lach z Dydni (od lipca 
do września 1940) i proboszcz z Ha-
czowa ks. Marcin Tomaka (od czerw-
ca do sierpnia 1940), zaś prócz nich 
zginął tam mjr Lucjan Borek-Prek  
z Kalnicy (od kwietnia do czerwca 
1940). Nadto ks. Jan Siuzdak z Woł-
kowyi �nalnie dokonał żywota 
w Hartheim (od kwietnia do czerwca 
1940). Po latach zarówno on jak  
i ww. księża Lach, Tomaka i Wójcik 
zostali uznani Sługami Bożymi  

Pensjonariusze więzienni w latach 1939–1944
Istniejące dawniej w Śródmie-
ściu Sanoka miejsce odbywania 
kar pozbawienia wolności, tu-
dzież środka o charakterze izo-
lacyjnym, ma swoją długą i zło-
żoną historię. Na przestrzeni 
lat pobytu w tamtejszych celach 
doświadczyło tysiące ludzi. 
Wielu z nich znało nasze miasto 
tylko z perspektywy samego 
przebywania w tym ośrodku 
odosobnienia. 

Okupacja niemiecka

Łukasz Ciepliński, Rzeszów

Józef Rec

Maria Szerocka

Władysław Szelka

Adam Bieniasz
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Widok z ul. Wąskiej na dawny zakład karny. Na murze po prawej tablica upamiętniająca Łukasza Cieplińskiego



Kościoła Katolickiego. Prócz wymie-
nionych o�arą obozu w Bergen-Bel-
sen był Jan Hrabar, przed wojną pro-
wadzący w Sanoku Aptekę „Pod 
Gwiazdą” (w więzieniu przebywał 
od października do listopada 1943).

Co znamiennie, wśród skierowa-
nych 14 czerwca 1940 r. w pierwszym 
masowym transporcie do Auschwitz 
była pokaźna „reprezentacja” osób 
osadzonych w Sanoku w poprzedza-
jących miesiącach. W tym gronie byli 
Michał Dąbrowski, Kazimierz Dulę-
ba, Maksymilian Fingerchut (znany 
w mieście przedsiębiorca na�owy),
Mieczysław Jasiński, Zbigniew Kru-
szelnicki (późniejszy architekt), 
Czesław Jara, Stefan Pizło, Antoni 
Radomski, Tadeusz Srogi, Stanisław 
Stankiewicz, Bronisław Wajda. Do 
Auschwitz tra�li też przetrzymywani
w 1940 r. w Sanoku: kurier Zbigniew 
Dańczyszyn (po wojnie tutejszy 
działacz polityczny), a także niezwią-
zani z miastem Alfred Przybylski 
(architekt) i Michał Ziółkowski  
(w obozie zaangażowany w konspi-
racji ppor. Witolda Pileckiego).

W sanockim więzieniu pozbawie-
ni wolności byli też miejscy przedsta-
wiciele oświaty. Wieloletni nauczyciel 
Władysław Kreowski spędził w celi 
czas od maja do czerwca 1942 r., po-
tem tra�ł do Auschwitz i ostatecznie
do Buchenwaldu, gdzie przetrwał do 
kresu wojny. Jego syn Jerzy przebywał 
w zakładzie niemal równolegle, bo od 
marca do sierpnia 1942 r., a swoje do-
świadczenia spisał w poruszających 
wspomnieniach, które zachowały się  
i niewątpliwie warto byłoby wydać 
drukiem jako świadectwo przeżyć  
w tym miejscu. W celach znaleźli się 
też przedwojenni profesorowie sa-
nockiego gimnazjum męskiego, bo-
wiem w marcu 1940 r. został areszto-
wany Rudolf Biernacki, a od marca do 
sierpnia 1940 r. więziony był Adam 
Konopnicki, który odzyskał wolność, 
natomiast jego syn Tadeusz został 

wywieziony do Auschwitz, gdzie stra-
cił życie.

Osadzone były też inne osoby 
znane zarówno miejscowo, jak i sze-
rzej: Roman Tarkowski – artysta 
rzeźbiarz (koniec 1939), Jan Isai Pi-
lecki – inżynier i radiowiec (od grud-
nia 1939 do marca 1940), Adam 
Bieniasz – lotnik i powojenny na-
uczyciel (początek 1940), Marian 
Górski – lekarz i późniejszy rektor 
Akademii Medycznej w Gdańsku 
(od stycznia do maja 1940), Józef 
Bubella – pierwszy powojenny bur-
mistrz Sanoka (marzec 1940), Lu-
dwik Ehrlich – profesor prawa i wła-
ściciel majątku w Falejówce (maj 
1940), Filip Schneider – urzędnik 
sanockiej fabryki wagonów (luty 
1941) oraz Antoni Żubryd (od listo-
pada do grudnia 1941).

W placówce byli przetrzymywani 
działacze konspiracji ZWZ-AK: Kazi-
mierz Andrunik (sierpień/wrzesień 
1941), kurierka Maria Szerocka (od 
września do listopada 1941), którą 
„wykradziono” ze szpitala w wyniku 
akcji konspiracyjnej, Alojzy Bełza 
(pocz. 1944), mjr Emil Holuka-Cha-
rzewski (od marca do maja 1944).  
Do cel tra�li również znani potem
poza Sanokiem o�cerowie podziemia
AK-owskiego: Franciszek Kochan 
(od listopada 1939 do marca 1940), 
Jan Barniak, (marzec/kwiecień 1940) 
i Marian Świderek (1940).

W ramach fali aresztowań po 
„wsypie” w sanockiej konspiracji do 
zakładu wtrącono mnóstwo osób. 
Wśród nich byli m.in. aresztowani  
w marcu 1942 r. bracia Marian  
i Zygmunt Pankowscy (pierwszy do 
czerwca, drugi do sierpnia 1942), 
Mieczysław Mazurek (do kwietnia 
1942), chor. Józef Oczkowicz (do 
sierpnia 1942; wcześniej był już 
aresztowany jesienią 1939). W maju 
tego samego roku kilka dni w więzie-
niu spędził Tadeusz Barucki, póź-
niejszy inżynier architekt, znany 

Pensjonariusze więzienni w latach 1939–1944
m.in. ze swoich felietonów w „TS”, 
który dożywszy stu lat był przypusz-
czalnie jednym z najdłużej żyjących 
byłych więźniów czasu wojny.

Jak nietrudno się domyśleć aresz-
tanci doznawali w więzieniu nieludz-
kich warunków i musieli znosić bru-
talne przesłuchania. Znane są przy-
padki, kiedy osadzeni już w Sanoku 
ponieśli śmierć wskutek tortur. Przez 
pierwsze dni kwietnia 1940 r. w za-
kładzie przebywał Ludwik Sokołow-
ski, technik budowlany (określany 
też jako inżynier) z Warszawy, który 
następnie tra�ł do szpitala, gdzie po
sześciu kolejnych dniach zmarł. Jego 
los podzielił przybyły w trakcie oku-
pacji z Poznania na ziemię sanocką 
Donat Centkiewicz, który był wię-
ziony od 12 marca do 9 kwietnia 
1942 r. i stracił życie wskutek bestial-
skiego pobicia podczas przesłucha-
nia. Groby obu zachowały się na 
cmentarzu przy ul. Matejki, a ich na-
zwiska upamiętniono na mauzoleum 
istniejącym w części nekropolii przy 
ul. Rymanowskiej, gdzie uwiecznio-
no też wielu innych przetrzymywa-
nych w sanockim więzieniu, którzy 
po odtransportowaniu stracili życie 
w innych miejscach.

Od czerwca 1944 r. w więzieniu 
był przetrzymywany ppor. Włady-
sław Szelka, dowódca placówki AK  
w Niebieszczanach. Podjęta przez 
podziemie próba jego odbicia w nocy 
20/21 lipca 1944 r. nie powiodła się,  
a on sam tuż po tym został wywiezio-
ny w nieznane miejsce pod miastem. 
W tym czasie, od 10 lipca tego roku, 
przebywał już w więziennej celi Mi-
chał Pałasz z Olszanicy. Pod koniec 
miesiąca udało mu się zbiec z miejsca 
egzekucji w Hanusiskach. Pięć lat 
wcześniej podobne szczęście miał  
Jan Schaller, który uciekł z transportu 
przeznaczonych do rozstrzelania na 
górze Gruszka.

W porównaniu do osadzonych 
bardziej skomplikowane losy doty-
czą niektórych ze strażników wię-
ziennych odgrywających podwójną 
rolę, jako że obok służby zawodowej 
dla władz okupacyjnych jednocze-
śnie działali na rzecz polskiej konspi-
racji. Ich zawikłana rola i położenie 
skutkowały zarówno podejrzeniami 
ze strony Niemców, a także ewentu-
alnymi zarzutami stawianymi przez 
członków podziemia, w tym już po 
wojnie w gronie kombatanckim. 
Wśród nich byli Nestor Kiszka, Piotr 
Dudycz i Mieczysław Chudzik (dwaj 
ostatni jako strażnicy zostali areszto-
wani odpowiednio w marcu 1940  
i na początku 1941, po czym tymcza-
sowo byli więzieni w miejscu swojej 
pracy). Analogicznie kpt. dr Jan Ma-
ria Suchomel, pełniący funkcję leka-
rza więziennego i równolegle kon-
spirator, był więziony od maja do 
sierpnia 1942 r.

Nad wyraz frapujące są zaistniałe 
przypadki rejestracji osadzenia  
w więzieniu osób sprawujących oku-
pacyjną władzę w Sanoku. Wśród 
nich byli Ukraińcy Stepan Car –  
wiceburmistrz (więziony w czerwcu 
1940) i Stepan Wanczycki – we 
wrześniu 1939 r. narzucony bur-
mistrz (osadzony w drugiej połowie 
sierpnia 1940), a także dr Johann 
Lazor – ówczesny burmistrz miasta 
(od 23 do 24 kwietnia 1944).

Dziękuję Renacie Oklejewicz-
-Kleban i Piotrowi Łakusowi  
z Urzędu Miasta Sanoka za umożli-
wienie wstępu na teren byłego wię-
zienia oraz Panu Grzegorzowi  
Stachowi za oprowadzenie po tych 
zabudowaniach.

Piotr Paszkiewicz
piotr_paszkiewicz@wp.pl
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Budynek więzienny – widok od strony Zaułku Dobrego Wojaka Szwejka

Z lewej gmach sądu, z którego doprowadzano zatrzymanych do więzienia po prawej

Wieża wartownicza, studnia na dziedzińcu i drzwi do budynku więzienia

Korytarz, cela z zachowanym parkietem z epoki i łaźnia więzienna
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W uroczystość Zesłania Ducha Świętego w am�teatrze 
Muzeum Budownictwa Ludowego odbył się niecodzienny 
koncert muzyki chrześcijańskiej „Rozpaleni Duchem”. 

Koncert „Rozpaleni duchem” 

Śpiew jako modlitwa 

Wydarzenie to jest nową ini-
cjatywą Stowarzyszenia „Roz-
paleni Duchem” i para�i pw.
Przemienienia Pańskiego.

Pomysł okazał się strzałem 
w dziesiątkę, o czym świad-
czyła bardzo duża frekwencja 
oraz wspólna modlitwa, taniec 
i śpiewanie lubianych pieśni, 
m.in. „Bóg jest tu”, „Jesteś”, 
„Ogień”, „Duchu Święty, 
Tchnienie Ojca”, „Oceany”, itp.

Chór i orkiestra przygoto-
wywały się do występu pod 

W Galerii BWA odbył się wernisaż wystawy pt. „Wspólne”. 
Ekspozycja jest prezentacją ostatnich, zrealizowanych  
w 2023 r. prac malarskich Barbary Hubert oraz malarskich  
i gra�cznych Kamili Bednarskiej. Motywacją do realizacji
wystawy były przemyślenia, rozmowy, realizacje artystyczne, 
osób ze sobą mocno związanych, ale również bardzo różnią-
cych się w sposobie widzenia i przekazywania interesujących 
je treści. 

Barbara Hubert | Kamila Bednarska

„Wspólne” w BWA

Wystawa ma na celu pokazać 
relacje, które mają ogromny 
wpływ na twórczość, jak i pro-
pagowanie działań artystycz-
nych z zakresu sztuki współcze-
snej, stanowiących wyraz  
budowania indywidualnych, 
subiektywnych, często intym-
nych sposobów postrzegania 
odmienności i podobieństwa.  
W tym zestawie prac ukazane  
są różnice pomiędzy artystkami, 

Galeria o smaku kawy to nie tylko miejsce codziennych spo-
tkań. Cyklicznie organizowane tam są również wydarzenia 
kulturalne, a po wernisażach i koncertach przyszedł czas na 
muzyczny spektakl. Może miejsca nie ma tam za wiele, ale  
Januszowi Ostrowskiemu, wiceprezesowi Podkarpackiej 
Fundacji Rozwoju Kultury „Interpiano”, udaje się przyciągać 
coraz barwniejsze postacie. 

mochodzie i zaniemówiłem. 
Jakiś czas później Marianna 
Jara podsunęła mi pomysł: czy 
córka nie mogłaby zaśpiewać 
piosenek Anny German w Ga-
lerii. Trzeci raz zaniemówiłem 
dwa tygodnie przed występem, 
kiedy Susanna zadzwoniła, mó-
wiąc, że pianista nie dojedzie. 
Wywołała mnie do tablicy i po-
wiedziała, że ja muszę akompa-
niować i już. Wokalistka nie 
chciała śpiewać do muzyki  
z płyty. Poczułem się jak uczeń. 
Odjęło mi dwadzieścia lat  
w jedną chwilę, ale dałem radę. 
Goście przybyli na spektakl 
mogli na żywo słuchać instru-
mentu i głosów wspaniałych 
śpiewaczek. Ostatnio tak gra-
łem dwadzieścia lat temu!  
Myślałem, że usiądę sobie na 
krzesełku i będę słuchał i bił 
brawo, a tu takie emocje! – 
opowiada Ostrowski. 

Wielu chętnych nie dostało 
się na spektakl. W sali głównej 
było około 60 miejsc, dodatko-
wo cała sala kawowa wypełniła 
się po brzegi. Wiele osób nie 
było w stanie wejść do środka, 
choć bardzo tego pragnęli. Arty-
ści otrzymali długie owacje na 
stojąco. Mamy zapewnienie po-
nownego wystawienia spekta-
klu. Organizatorzy podjęli stara-
nia, by odbył się jeszcze przed 
wakacjami. Jak tylko zostanie 
ustalona data, poinformujemy 
niezwłocznie. 

Scenariusz i reżyseria spek-
taklu: Grażyna Kaznowska. 
Wykonanie: Grażyna Kaznow-
ska, Marianna Jara, Susanna 
Jara, Janusz Ostrowski. 

Edyta Wilk 

ale również i moment, w którym 
rozdźwięk pomiędzy nimi znaj-
duje zgodne miejsce. 

Każdy twórca ma swój wła-
sny język sztuki, tak jest również 
w tym przypadku, a pokazane 
tu indywidualne rozwiązania 
formalne i treściowe prezentują 
narrację, którą posługują się 
obie artystki. 

Wystawa w BWA trwa do 
23 czerwca.                             ew

okiem Moniki Brewczak. Okla-
skom i słowom uznania nie było 
końca. W podziękowaniu za 
wspaniały występ starosta Stani-
sław Chęć złożył kwiaty na ręce 
dyrygentki oraz zaprosił pomy-
słodawców i wykonawców do 
ponownego zorganizowania 
koncertu w przyszłym roku. 

Wydarzenie odbyło się 
pod honorowym patronatem 
Powiatu Sanockiego w ramach 
„Nocy Kultury Galicyjskiej”.

ew 

Pierwszy muzyczny spektakl w Galerii o smaku kawy 

Goście oczarowani interpretacją 
utworów Anny German

W kawiarence na rogu każdej nocy jest koncert.
Zatrzymajcie się w progu, Eurydyki tańczące. 

Zanim świt pierwszy promień rzuci smugą na ściany,
niech was tulą w ramionach Orfeusze pijani.

Anna German „Eurydyki”

– Pierwszy raz Susanna Jara 
oczarowała mnie swoim gło-
sem na ślubie kościelnym  
w farze, po którym podarowa-
ła mi płytę ze swoimi interpre-
tacjami utworów Anny Ger-
man. Włączyłem płytę w sa-

Od lewej: Grażyna Kaznowska, Marianna Jara i Susanna Jara
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W ostatnią niedzielę z naszego miasta ruszyli kolarze ścigają-
cy się w �nałowym etapie 5. edycji ORLEN Wyścigu Naro-
dów, czyli imprezy wpisanej do cyklu UCI Nations Cup U23. 
Wydarzenie zainteresowało licznie przybyłych sanoczan.

Od startu 
w Sanoku 
do mety

w Arłamowie

Start honorowy z Rynku  
zaplanowano na godz. 9.50. 
Strzałem z pistoletu sygnał do 
jazdy dał burmistrz Tomasz 
Matuszewski, a młodych cy-
klistów prowadził wyglądają-
cy z samochodu dyrektor wy-
ścigu Czesław Lang. Tzw. 
„start ostry” miał miejsce na 
ul. Generała Leopolda Oku-
lickiego. Właśnie tam zawod-
nicy rozpoczęli prawdziwą 
walkę na dystansie 145 kilo-
metrów. Trasa do Arłamowa 
wiodła przez Zagórz, Lesko, 
Ustrzyki Dolne, Krościenko  
i Kalwarię Pacławską. Były 
dwie premie specjalne, a metę 
wyznaczono przy Hotelu  
Arłamów. 

Na �niszowych metrach
kilkakrotnie zmieniali się lide-
rzy, wykonując ataki sprinter-
skie. Ostatecznie najwięcej sił 
zachował Antonio Morgado  
z Portugalii, który zwyciężył 
w etapie. Zadowolony z tego 
osiągnięcia powiedział: „Bar-
dzo lubię ten wyścig, to świet-

na trasa, ludzie i krajobrazy są 
cudowne. To było absolutnie 
pozytywne przeżycie”.

Drugi na mecie Słoweniec 
Gal Glivar został triumfato-
rem całej 5. edycji wyścigu. 
Rozpromieniony wyznał, iż 
jest w siódmym niebie.  
W ciągu miesiąca zdobył już 
swoisty dublet na polskiej 
ziemi, na początku maja wy-
grywając też dwuetapowy 
Karpacki Wyścig Kurierów.

Całą imprezę pozytywnie 
podsumował dyrektor Lang, 
chwaląc organizację etapów 
zarówno w Polsce, jak i na 
Węgrzech i Słowacji oraz do-
ceniając współpracę z lokal-
nymi władzami. Pod wraże-
niem widoków w okolicy 
przejazdu wyścigu był zarów-
no on sam, jak i młodzi  
zawodnicy, którzy aspirują  
do występów w prestiżowych 
imprezach kolarskiej elity  
zawodowców.

Piotr Paszkiewicz

Do redakcji zgłosiła się pani Elżbieta, opowiadając nam  
o przykrym zdarzeniu, jakie spotkało ją na warszawskim  
lotnisku „Okęcie”. Sanoczanka, na co dzień mieszkająca  
w Stanach Zjednoczonych, przyjechała do kraju po dziewięt-
nastu latach nieobecności. I z pewnością nie spodziewła się 
tego typu problemów. 

„Twarde lądowanie” na ojczystej ziemi 

Pani Elżbieta zakupiła bilet  
w polskich liniach LOT  
z Nowego Jorku do Rzeszowa,  
z międzylądowaniem w War-
szawie. Pasażerka posiadała 
pierwszeństwo wejścia na po-
kład, dzięki któremu oczeki-
wanie jest znacznie krótsze. 
Pierwszy etap podróży odbył 
się bez komplikacji. Jednak już 
kolejny – na odcinku War-
szawa – Rzeszów, dostarczył  
sanoczance stresu i szoku.  
W momencie, kiedy ustawiła 
się w kolejce do samolotu, tuż 
przed nią pracownik obsługi 
lotniska zasunął taśmę infor-
mując, iż tym samolotem już 
nie poleci. Kiedy zaczęła do-
pytywać, dlaczego ona i kilka 
osób stojących za nią nie pole-
cą, w odpowiedzi usłyszała: 
„Bo nie”. 

– Proszę zrozumieć, nic 
mnie tak nie uderzyło jak 
chamstwo tamtego pracow-
nika. Z bezczelnym uśmie-
chem, kompletnie ignorując 
moje argumenty, że posiadam 
pierwszeństwo wejścia na  
pokład, wzruszał ramionami, 
mówiąc, że nie polecę i koniec. 
Później usłyszałam, że wpuści-
li kogoś z normalnej kolejki  
i tamta osoba nie chce wysiąść. 
W głowie mi się to nie mieści-
ło, a zatem poprosiłam o roz-
mowę z kierownikiem. Proszę 
zrozumieć, w Rzeszowie cze-
kała na mnie córka z niespełna 
rocznym dzieckiem, a oni mi 
drwiąco powiedzieli, że nie 
polecę. Kierowniczka zaczęła 
mi wyszukiwać loty na następ-
ny dzień, nie tłumacząc nawet 
skąd taka decyzja, chociaż  

wielokrotnie dopytywałam. 
Dowiedziałam się tylko, że 
mężczyzna, który zamknął 
przede mną bramkę, nie był 
pracownikiem linii lotniczych  
i teraz nawet nie wiem, na kogo 
mam złożyć skargę. Córka 
przyjechała po mnie do War-
szawy i wróciłam samochodem, 
ale nie zmienia to faktu, że spo-
tkał mnie szok na takie zacho-
wanie obsługi. Oczywiście  
złożę skargę do linii lotniczych, 
bo faktem jest, że nie polecia-
łam, chociaż miałam wszystko 
opłacone. O ile rozumiem, że 
takie rzeczy mogą się zdarzyć, 
to nie jestem w stanie zrozu-
mieć chamstwa i bezczelności 
ze strony obsługi. Gdzie się  
podziała empatia i życzliwość? 
To przykre, kiedy po wielu  
latach nieobecności w ojczyź-
nie spotyka cię coś takiego.  
Ludzie, bycie miłym i przyzna-
nie się do błędu nic nie kosz-
tuje, a na pewno wpływa  
na wyrozumiałość osoby  
pokrzywdzonej – relacjonuje  
pani Elżbieta. 

Sytuacja, jaka przydarzyła 
się sanoczance, nie jest jed-
nostkowa. Na całym świecie 
słyszy się o podobnych przy-
padkach, kiedy zostało sprze-
danych więcej biletów niż 
jest miejsc w samolocie, przez 
co pasażerowie nie zostali 
wpuszczeni na pokład. Jednak 
to, co uderza, to brak empatii  
i zrozumienia dla człowieka, 
który otrzymuje informację, 
że ten samolot nie dowiezie  
go na miejsce destynacji.  
W takich sytuacjach każdy 
pasażer może domagać się 
odszkodowania, nawet jeśli 
linie lotnicze zapewnią mu 
nocleg i podróż następnego 
dnia, ale z jakchiś powodów 
pasażerowi to rozwiązanie nie 
odpowiada. W takim przy-
padku należy zachować 
wszystkie faktury, na dowód 
kosztów, jakie pasażer poniósł 
w związku z dalszą podróżą,  
co było skutkiem   niedopusz-
czenia go na pokład samo-
lotu. 
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OGŁOSZENIA 
DROBNE

ZAADOPTUJ ZWIERZAKA
 KONTAKT: tel. 695 273 839

DYŻURY 
W RADZIE MIASTA

15 czerwca 2023 r. pokój nr 67 
dyżur pełni radna

Katarzyna Sieradzka
w godz. 17.00–18.00

5 czerwca 2023 r. pokój nr 67
dyżur pełni wiceprzewodniczący

Grzegorz Kozak
w godz. 16.00–17.00

OGŁOSZENIE

Informacja
Zgodnie z ustawą Prawo o ustroju sądów powszechnych 
z dnia 27 lipca 2001 r. (t. j. Dz. U. z 2023 r. poz. 217) informuję, 
że do dnia 30 czerwca 2023 r. upływa termin zgłaszania 
radom gmin kandydatów na ławników. Wzór karty zgłosze-
niowej jest dostępny w Biurze Rady Miasta, Urząd Miasta 
Sanoka (pokój nr 66) jak i na stronie internetowej www.sanok.pl 
w zakładce wybory ławników.

Przewodniczący Rady Miasta Andrzej Romaniak

OGŁOSZENIE BURMISTRZA MIASTA SANOKA
o przystąpieniu do sporządzenia II zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków zagospo-
darowania przestrzennego miasta Sanoka” 

Na podstawie art. 11 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu prze-
strzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 977) zawiadamiam o podjęciu przez Radę Miasta Sanoka uchwały 
Nr LXXI/640/22 z dnia 20 grudnia 2022 r. o przystąpieniu do sporządzenia zmiany „Studium uwarun-
kowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka” .

Zmiana dotyczy II zmiany Studium obejmującej dwa obszary o łącznej pow. ok. 62,4 ha położo-
nych w dzielnicy Olchowce w rejonie Zakładów Przemysłu Gumowego Sanok Rubber Company S.A. 
Szczegółowa granica obszaru objętego II zmianą Studium została przedstawiona na załączniku gra-
ficznym do ww. uchwały, dostępnym do wglądu w Urzędzie Miasta Sanoka oraz na stronie interneto-
wej Urzędu Miasta Sanoka pod adresem https://bip.um.sanok.pl/Uchwaly_Rady_Miasta_2022___2 

Jednocześnie stosownie do art. 39 ust 1. w związku z art. 46 ust. 1 pkt. 1 art. 51 ust. 1 oraz art. 54 
ust. 2 i 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. 
2022 r., poz. 1029 z późn. zm.) zawiadamiam o przystąpieniu do sporządzenia strategicznej oceny 
oddziaływania na środowisko do ww. projektu II zmiany Studium obejmującego w szczególności spo-
rządzenie prognozy oddziaływania na środowisko.

Dokumentacja sprawy znajduje się w Biuletynie Informacji Publicznej i Urzędzie Miasta Sanoka: 
ul. Rynek 1, 38-500 Sanok i można się z nią zapoznać w godzinach pracy Urzędu.

Zainteresowani mogą składać wnioski do projektu II zmiany Studium oraz w ramach strategicznej 
oceny oddziaływania na środowisko w nieprzekraczalnym terminie do dnia 26 czerwca 2023 r. Wnio-
ski należy składać na piśmie: osobiście w Urzędzie Miasta Sanoka, pocztą na adres: ul. Rynek 1, 38-500 
Sanok, ustnie do protokołu w Urzędzie Miasta Sanoka lub za pomocą środków komunikacji elektro-
nicznej bez konieczności opatrywania ich bezpiecznym podpisem elektronicznym na adres: wgp@um.
sanok.pl oraz za pośrednictwem platformy usług publicznych ePUAP (adres skrytki ePUAP: /181701/
skrytka). Wniosek powinien zawierać nazwisko, imię, nazwę i adres wnioskodawcy, przedmiot wnio-
sku oraz oznaczenie nieruchomości, której dotyczy.

 Organem właściwym do rozpatrzenia wniosków jest Burmistrz Miasta Sanoka.

Klauzula informacyjna przy procedowaniu studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
miasta Sanoka
Przy podejmowaniu czynności związanych z:
1) przyjmowaniem wniosków do sporządzanego studium, zgodnie z art. 11 pkt 1 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowa-
niu i zagospodarowaniu przestrzennym
2) sporządza projekt studium, rozpatrując wnioski,, zgodnie z art. 11 pkt 3,
3) wyłożeniem projektu studium do publicznego wglądu i organizowaniu dyskusji publicznej zgodnie z art. 11 pkt 7 wska-
zanej ustawy,
4) wnoszeniem uwag do projektu studium, zgodnie z art. 11 pkt 8 wskazanej ustawy,
5) przedstawianiem radzie miasta projekt studium wraz z listą nieuwzględnionych uwag zgodnie z art. 11 pkt 9 wskazanej 
ustawy
obowiązują zasady przedstawione poniżej:
Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. 
w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu 
takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólnego rozporządzenia o ochronie danych), Dz.Urz.UE L 119 
z 04.05.2016, s. 1, z późn. zm., informujemy, że:
1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych uzyskanych w celu realizacji procedury sporządzenia studium uwarunko-
wań i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka na podstawie ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o plano-
waniu i zagospodarowaniu przestrzennym jest Burmistrza Miasta Sanoka z siedzibą w Sanoku, Rynek 1, 38-500 Sanok, 
e-mail: umsanok@um.sanok.pl.
2. Burmistrz Miasta Sanoka wyznaczył inspektora ochrony danych, e-mail: iod@um.sanok.pl.
3. Pani/ Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji czynności o których mowa w art. 11 pkt 3, 7 i 9 oraz art. 11 
pkt 1 i 8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r. ,poz. 977) oraz 
zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. c RODO.
4. Odbiorcą Pana danych może być/ będzie projektant sporządzający projekt uchwały na podstawie stosownej umowy.
5. Pani/Pana dane osobowe nie będą przekazywane do państwa trzeciego ani organizacji międzynarodowej.
6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane bezterminowo jako wartość archiwalna.
7. Posiada Pani/Pan prawo do żądania od administratora dostępu do swoich danych osobowych i ich sprostowania.
8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego, którym w Polsce jest: Prezes Urzędu Ochrony Danych 
Osobowych, adres siedziby: ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa, gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie Pani/Pana danych osobo-
wych narusza przepisy rozporządzenia wskazanego na wstępie.
9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest wymogiem ustawowym.
10. Decyzje podejmowane wobec Pani/ Pana i Pani/Pana danych osobowych nie będą podejmowanie w sposób zautoma-
tyzowany, w tym nie zastosujemy wobec nich profilowania.
W przypadku zebrania danych nie od osoby której dotyczą, przysługuje prawo informacji o źródle danych, jeśli nie wpływa 
to na ochronę praw i wolności osoby od której dane pozyskano.

OGŁOSZENIE BURMISTRZA MIASTA SANOKA
w sprawie wyłożenia do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zagospodaro-
wania przestrzennego terenu położonego w mieście Sanok  w dzielnicy Dąbrówka, 
o nazwie „Stankiewicza, Witosa – II”.

Na podstawie art. 17 pkt 9 i pkt 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowa-
niu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 977 oraz uchwały nr LXV/580/22 Rady Miasta Sanoka z dnia 
25 sierpnia 2022 r. o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania prze-
strzennego zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu miejscowego planu zago-
spodarowania przestrzennego terenu położonego w mieście Sanok w dzielnicy Dąbrówka, o nazwie 
„Stankiewicza, Witosa – II”, wraz z prognozą oddziaływania na środowisko w dniach od 14 czerwca 
2023 r. do 12 lipca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku, 38-500 Sanok, ul. Rynek 1, pokój nr 50 
w godzinach od 8.00 do 14.00 oraz na stronie internetowej Urzędu Miasta w Sanoku w Biuletynie 
Informacji Publicznej pod adresem: https://bip.um.sanok.pl/?c=mdTresc-cmPokazTresc-2297-12894

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi w ww. projekcie miejscowego planu zagospo-
darowania przestrzennego odbędzie się w dniu 10 lipca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta Sanoka, 
ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, w Sali Herbowej o godz. 15 00

Zgodnie z art. 18 ust. 1 ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym, każdy, kto kwe-
stionuje ustalenia przyjęte w ww. projekcie planu miejscowego, może wnieść uwagi.

Uwagi należy składać do Burmistrza Miasta Sanoka na piśmie w formie papierowej w siedzibie 
Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, lub przesłać na podany adres lub w formie elek-
tronicznej, w tym za pomocą środków komunikacji elektronicznej: poprzez platformę usług admini-
stracji publicznej ePUAP (adres skrytki ePUAP: /181701/skrytka ) lub za pomocą poczty elektronicznej 
na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl z podaniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organizacyjnej 
oraz adresu zamieszkania albo siedziby, oznaczenia nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprze-
kraczalnym terminie do dnia 28 lipca 2023 r.

Ponadto na podstawie art. 39 ust. 1, art. 46 ust. 1 pkt 1, art. 54 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 3 paź-
dziernika 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa 
w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 1029 
z późn. zm.) w okresie wyłożenia do publicznego wglądu zapewnia się możliwość udziału społeczeń-
stwa w postępowaniu w ramach strategicznej oceny oddziaływania na środowisko skutków realizacji 
projektu ww. planu miejscowego wraz z prognozą oddziaływania na środowisko, z możliwością zapo-
znania się z niezbędną dokumentacją sprawy, w miejscu i terminach podanych powyżej. 

Dane o dokumentach stanowiących dokumentację sprawy zostały zamieszczone w publicznie 
dostępnym wykazie danych o dokumentach zawierających informacje o środowisku i jego ochronie, 
o którym mowa w art. 21 ust. 1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji 
o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziały-
wania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r.. poz. 1029 z późn. zm.). Zainteresowani mogą składać wnioski 
i uwagi w postępowaniu dotyczącym strategicznej oceny oddziaływania na środowisko w terminie do 
dnia 28 lipca 2023 r.:

- w formie pisemnej lub ustnie do protokołu w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 
1, 38-500 Sanok,

- za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez konieczności opatrywania ich kwalifi-
kowanym podpisem elektronicznym na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Burmistrz Miasta Sanoka.

Klauzula informacyjna przy procedowaniu miejscowych planów zagospodarowania przestrzennego.  
Przy podejmowaniu czynności związanych z: 
1) wyłożeniem projektu planu do publicznego wglądu i organizowaniu dyskusji publicznej zgodnie z art. 17 pkt 9 w ustawy 
z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 977), zwanej dalej ustawą,
2) wnoszeniem uwag do projektu planu, zgodnie z art. 17 pkt 11 ustawy, 
3) rozpatrywaniem uwag zgodnie z art. 17 pkt 12 ustawy,  
4) wprowadzaniu zmian do projektu planu miejscowego wynikających z rozpatrzenia uwag zgodnie z art. 17 pkt 13 ustawy,  
5) przedstawianiem radzie miasta projekt planu miejscowego wraz z listą nieuwzględnionych uwag zgodnie z art. 17 pkt 14 
ustawy,  
obowiązują zasady przedstawione poniżej:  
 Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. 
w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych  i w sprawie swobodnego przepływu 
takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólnego rozporządzenia o ochronie danych), Dz.Urz.UE L 119 
z 04.05.2016, s. 1, z późn. zm., informujemy, że: 
1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych uzyskanych w celu realizacji procedury sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennegostudium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego na podstawie 
ustawy   z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym jest Burmistrza Miasta Sanoka z siedzibą 
w Sanoku, Rynek 1, 38-500 Sanok, e-mail: umsanok@um.sanok.pl. 
2. Burmistrz Miasta Sanoka wyznaczył inspektora ochrony danych, e-mail: iod@um.sanok.pl. 
3. Pani/ Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji czynności o których mowa w art. 17 pkt 4, 9  i 12-14 oraz 
art. 17 pkt 1 i 11 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym) oraz zgodnie z art. 6 ust. 
1 lit. c RODO.  
4. Odbiorcą Pana danych może być/ będzie projektant sporządzający projekt uchwały na podstawie stosownej umowy.  
5. Pani/Pana dane osobowe nie będą przekazywane do państwa trzeciego ani organizacji międzynarodowej.  
6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane bezterminowo jako wartość archiwalna. 
7. Posiada Pani/Pan prawo do żądania od administratora dostępu do swoich danych osobowych i ich sprostowania.  
8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego, którym w Polsce jest: Prezes Urzędu Ochrony Danych 
Osobowych, adres siedziby: ul. Stawki 2, 00-193 Warszawa, gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie Pani/Pana danych osobo-
wych narusza przepisy rozporządzenia wskazanego na wstępie.  
9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest wymogiem ustawowym.  
10. Decyzje podejmowane wobec Pani/ Pana i Pani/Pana danych osobowych nie będą podejmowanie w sposób zautoma-
tyzowany, w tym nie zastosujemy wobec nich profilowania.  
W przypadku zebrania danych nie od osoby której dotyczą, przysługuje prawo informacji o źródle danych, jeśli nie wpływa 
to na ochronę praw i wolności osoby od której dane pozyskano. 

KOM.  697 979 971   
TEL.   13 463 16 34

LOKALE/ 
NIERUCHOMOŚCI

Sprzedam■ Działkę na ogrodzie działko-
wym „Krokus”, przy ul. Działko-
wej, nowy domek, zagospoda-
rowana, urządzona, ogrodzo-
na, tel. 735 157 188

Kupię■  Działkę przy rzece Osława, 
tel. 602 476 137

Posiadam do wynajęcia■  Mieszkanie, tel. 606 689 819

AUTO-MOTO
Kupię■  Auta za gotówkę, tel. 600 
033 733

USŁUGI
■  Moskitiery, rolety, tel. 600 
297 210

Redakcja nie odpowiada 
za treść reklam i ogłoszeń

Starosta Sanocki
informuje, że na stronach internetowych Starostwa Powiato-
wego w Sanoku i na tablicach ogłoszeń Starostwa Powiato-
wego w Sanoku przy ul. Rynek 1 i Kościuszki 36 został wywie-
szony do publicznego wglądu na okres od 02.06.2023 r. do 
23.06.2023 r. wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przezna-
czonych do dzierżawy, obejmujący działki nr 420/3 i 430/5 
położone w miejscowości Hłomcza gmina Sanok.

Charlie Figa 

Odebrany w stanie skrajnego 
wychudzenia. Niespełna rocz-
ny, wesoły, energiczny piesek. 
Uwielbia kontakt z człowie-
kiem. Na spacerze co chwilę 
podchodzi, aby się przytulić. 
Łagodny, przyjacielski, nie wy-
kazuje agresji w stosunku do 
innych zwierząt. Coraz lepiej 
radzi sobie na smyczy. Został 
odrobaczony i zaczipowany. 
Ma założoną książeczkę. Resz-
ta pro�laktyki wkrótce. Charlie 
potrzebuje dobrego domu 
i musimy mu taki znaleźć. 
Dom, nie budę i łańcuch, bo 
to już miał. Teraz czas na pełną 
michę, kanapę i długie spacery. 
Nie pozwólmy spędzić jego 
szczenięcych lat w kojcu.

To około 2-letnia, przekocha-
na sunia, która nie miała ła-
twego życia. Tułając się od 
gospodarstwa do gospodar-
stwa, w końcu musiała gdzieś 
urodzić. Nikt nie przyjął, nie 
dał bezpiecznego ciepłego 
kąta i pełnej miski. Figa jest 
dobrą, troskliwą mamusią 
i jednocześnie wspaniałą przy-
jaciółką człowieka. Bardzo 
dobrze czuje się w towarzy-
stwie dzieci. Rozgląda się za 
prawdziwym domem, kojec 
interwencyjny to nie własny 
kąt. Figa jeszcze przez 10 ty-
godni karmi i opiekuje się sy-
nusiem. Już teraz  zapraszamy 
do kontaktu w sprawie adop-
cji Figi i jej synka Maga. 
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Klasa Okręgowa Podkarpackie ligi młodzieżowe

Klasa Okręgowa Młodzików 

Fatalna końcówka 
Forma ekoballowców wciąż „na huśtawce”. Ze Startem 
przegrali różnicą trzech bramek, mimo prowadzenia do 
przerwy i remisu jeszcze kilka minut przed końcem. 

START RYMANÓW – EKOBALL SANOK 6:3 (2:3) 
Bramki: Niemiec 2 (4, 10), Nowakowski (28). 

Wygrywały tylko 
drużyny młodzików 
Po kilku bardzo dobrych kolejkach przyszło lekkie „ochło-
dzenie”. W ostatni weekend zwycięstwa odniosły tylko  
drużyny młodzików: zawodnicy Ekoballu Stal wygrali  
z Karpatami Krosno i Siarką Tarnobrzeg, natomiast Aka-
demii Piłkarskiej – ze Stalą Rzeszów. 

Juniorzy starsi 
EKOBALL SANOK – STAL II RZESZÓW 1:2 (0:0) 

Bramka: Wojdyła (73). 

Juniorzy młodsi 
Grupa 2 

SPEC STAL ŁAŃCUT – EKOBALL SANOK 2:1 (1:0) 
Bramka: Król (64). 

Trampkarze starsi 
EKOBALL SANOK – SOKÓŁ KOLBUSZOWA 0:0 

Trampkarze młodsi 
Grupa 2 

AP SANOK – SIAR� TARNOBRZEG 1:2 (0:2)
Bramka: Iwaniszyn (48). 

SOKÓŁ KOLBUSZOWA – AP SANOK 2:0 (0:0) 

Grupa 3 
�RPATY KROSNO – EKOBALL SANOK 1:1 (1:0)

Bramka: Wiejowski (43). 

Młodzicy starsi 
Grupa 1 

AP SANOK – STAL RZESZÓW 3:2 (3:0) 
Bramki: Rygiel (16), Kozak (23), Drwięga (26).

Grupa 3 
EKOBALL SANOK – �RPATY KROSNO 4:0 (2:0)

Bramki: Czopor (1), Kasperek (30+2), Solecki (32), samo-
bójcza (60). 

Turniej Żaków Młodszych ProGoal Cup w Nowym Sączu

Akademicy w Lidze Mistrzów 
Kolejny występ drużyny Akademii Piłkarskiej, która awan-
sowali do Ligi Mistrzów, ostatecznie zajmując 5. pozycję  
w stawce 20 zespołów. 

Fazę grupową podopieczni 
Jakuba Gruszeckiego zakoń-
czyli bez porażki (zwycięstwa 
w większości meczów),  
co dało im awans do grona 
najlepszych drużyn turnieju. 
W Lidze Mistrzów było już 

jednak znacznie trudniej – 
ekipa AP zapunktowała tylko 
dwoma remisami, zajmując  
5. miejsce. Najlepszym  
zawodnikiem naszego zespo-
łu wybrany został Jakub  
Leśniak. 

Mecze grupowe: 
AP SANOK – MAM TALENT LIMANOWA 0:0
AP SANOK – DUNAJEC NOWY SĄCZ II 2:1
AP SANOK – HELENA NOWY SĄCZ 2:0
AP SANOK – SOKOLIKI STARY SĄCZ 1:0

Liga Mistrzów: 
AP SANOK – UKS GOL ŁĄCKO II 1:2
AP SANOK – GOAL NOWY SĄCZ 2:3
AP SANOK – KOLEJARZ STRÓŻE 1:1
AP SANOK – DUNAJEC NOWY SĄCZ 2:2

Młodzicy młodsi 
Grupa 1 

AP SANOK – APPN MIELEC 0:1 (0:0) 

Grupa 3 
SIAR� TARNOBRZEG – EKOBALL SANOK 1:4 (1:1)

Bramki: Cichecki 2 (14, 35), Packanik (50), Friedrich (52). 

Klasa A 

Dublet Petro Velychko 
REMIX NIEBIESZCZANY – WIKI SANOK 0:3 (0:1) 

Bramki: Velychko 2 (29, 71), D. Pielech (69). 
Wiki: Czarnecki – Gadomski, Furdak, Velychko, Pluskwik – 
Rudy, Fryc (70 Maśnik), F. Pielech (55 Hryszko), Lisowski 
(50 Stanisz) – Lachiewicz (65 Florek), D. Pielech. 

Drużyna Wiki też pewnie zmierza po awans, przy okazji 
śrubując komplet wiosennych zwycięstw bez straty bram-
ki. Podobieństw było zresztą więcej – i tu trzy strzelone 
gole, a dwa ostatnie jeden po drugim. Dwukrotnie tra�ł
Petro Velychko, i to mimo przymusowej gry na obronie. 

Wysoki Ukrainiec obie bramki 
strzelił po kornerach, najpierw 
uderzeniem z woleja, a potem 
głową. Chwilę przed jego  
drugim golem na 2:0 podwyż-
szył Dominik Pielech, tra�ając
do pustej bramki po dograniu 
Pawła Hryszki. Najskutecz-
niejszy obecnie zawodnik 
Wiki (17 goli, 3. miejsce w kla-
sy�kacji strzelców) spokojnie

mógł zakończyć pojedynek  
z dubletem na koncie, ale 
wcześniej i później zabrakło 
mu precyzji. Miejscowi dopie-
ro w końcówce meczu zagrozi-
li naszej bramce, ale Dawid 
Czarnecki nie dał się pokonać. 

W niedzielę (godzina 15) 
drużyna Wiki zagra u siebie 
z LKS-em Izdebki. 

Pewne zwycięstwo w meczu na szczycie 
START RYMANÓW – EKOBALL STAL SANOK 1:3 (0:0) 

Bramki: Brożyna (91) – Lorenc (64), Maślany (73), Czyrny (75). 
Ekoball Stal: Krzanowski – Padiasek, Barszczak, Sobol, Mikołaj Gawlewicz – K. Słysz, Niemczyk 
(46 Czyrny), Lorenc, Maślany (88 Bujak), S. Słysz – Wanat (83 Tabisz). 

Mecz sezonu dla stalowców, którzy powtórzyli patent z rundy jesiennej, znów strzelając 
Startowi kilka goli w krótkim odstępie czasu. Wtedy były to cztery bramki w ciągu kwa-
dransa, a teraz – trzy w 11 minut. Po tym zwycięstwie Ekoball ma już 4 punkty przewagi  
i w ostatnich pięciu kolejkach może sobie pozwolić nawet na jedną porażkę. Awans do  
IV Ligi Podkarpackiej jest już naprawdę blisko. 

Pierwsza połowa nie zapowia-
dała pewnego zwycięstwa gości, 
którzy grali dość niemrawo, jak-
by wyczekując na to, co zrobią 
piłkarze z Rymanowa. Obraz 
spotkania zmienił się dopiero 
po przerwie. Drużyna Pawła 
Załogi prowadzenie objęła po 
składnej akcji i podaniu Mikoła-
ja Gawlewicza – Piotr Lorenc 
obrócił się z piłką, strzelając nie 
do obrony. Kolejne dwa ciosy 
przyjezdni zadali w odstępie 
niespełna dwóch minut. Na 2:0 
uderzeniem głową podwyższył 
Maciej Maślany, a podkreślić też 
trzeba świetną asystę Mateusza 
Wanata. Po wznowieniu gry 
nasi piłkarze szybko przerwali 
akcję Startu, wyprowadzając 
kontratak, solowo s�nalizowany
przez Dawida Czyrnego. Rywa-
le odpowiedzieli dopiero w doli-
czonym czasie, gdy po indywi-
dualnej akcji honorowego gola 
strzelił Filip Brożyna. 

Awans jest już bardzo blisko. 
Na dodatek stalowcy mają na 
horyzoncie kolejny cel – zakoń-
czyć sezon bez porażki. Obec-
nie nasz zespół jest jedną z sied-
miu drużyn w Polsce, które 
punktowały w każdym meczu. 

W sobotę (godz. 17) Ekoball 
zagra u siebie z Cisami Jabło-
nica Polska. Niestety, bez ki-
biców – to kara za odpalanie 
rac w meczu z Jasłem.  Dawid Czyrny wreszcie się przełamał, strzelając gola na 3:0 

Mimo gry na obronie Petro Velychko zdobył dwie bramki 

Podczas turnieju w Nowym Sączu drużyna Akademii Piłkarskiej 
awansowała do Ligi Mistrzów, ostatecznie zajmując 5. miejsce 

Młodzicy młodsi Ekoballu (na żółto) odnieśli wysokie zwycięstwo 
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LEKKOATLETYKA

Kolumnę opracował: B. BŁAŻEWICZ 

Mistrzostwa Województwa Juniorów Młodszych 

VI Bieg Nieczui 

Dwie wygrane w Zagórzu 
Tradycyjny wyścig w Zagórzu znów przyniósł naszym  
zawodnikom kilka medalowych lokat. Zwycięstwa odnieśli 
Damian Dziewiński i Renata Hołowaty. 

W kat. 41-60 lat sanoczanie 
zajęli całe podium, bo Dzie-
wiński wygrał przed Mariu-
szem Mateją i Grzegorzem 
Fedakiem. Podobnie było  
w kobiecej kat. 21-40 lat –  
1. Hołowaty (SanOk Biega), 
2. Bożena Kuzhdeba, 3. Ange-

lika Jachimowska (SanOk 
Biega). Ponadto w kat.  
41-60 pozycję 2. wywalczyła 
Mariola Knap. Dodajmy jesz-
cze, że najmłodszą uczest-
niczką biegu była 4-letnia 
Laura Banasiewicz (obie  
z SanOk Biega).                    (b) 

Mityng w Krakowie 

Walka o awans trwa 
Dzień po zmaganiach w Stalowej Woli dwie zawodniczki 
Komunalnych – Łucja Mrugała i Maja Wojtanowska, poje-
chały pod Wawel walczyć o awans do Mistrzostw Polski 
Młodzików w Pięcioboju LA. 

Mimo zmęczonych mięśni 
obie spisały się świetnie, bijąc 
wiele „życiówek”. Miejsce  
3. zajęła Mrugała (2625 pkt),  
a 6. Maja Wojtanowska (2426). 

– Teraz pozostaje czekać 
na wyniki z innych aren. Zoba-
czymy, czy dziewczynom uda 
się uzyskać awans – czytamy 
na klubowej stronie �.     (bb) 

Złote medale 
płotkarki i oszczepniczki 
Znów udany start Komunalnych, którzy w Stalowej Woli  
aż dziewięć razy stawali na podiach, efektem 6. miejsce  
w klasy�kacji medalowej. Po dwa krążki zdobyły Urszula
Sobolak i Julia Krzanowska – pierwsza wywalczyła tytuł  
na 80 metrów przez płotki, a druga w rzucie oszczepem. 

W zawodach wzięło udział 
ponad 400 zawodników z bli-
sko 20 podkarpackich klubów 
plus gościnnie reprezentanci 
woj. lubelskiego i Ukrainy.  
W tak mocnej stawce bardzo 
dobrze pokazały się pod-
opieczne Ryszarda Długosza, 
Zygmunta Futymy i Marcina 
Zapała. Najlepiej wypadła 
Sobolak, w biegach płotkar-
skich najszybsza na 80 m 
(czas 12,66) oraz 2. na 300 m 
(48,21). Natomiast Krzanow-
ska wygrała wśród oszczepni-
czek (37,77), zdobywając 
jeszcze brąz w pchnięciu kulą 
(9,59). Srebra wywalczyły też 
Łucja Mrugała i Maja Wojta-
nowska, 2. ex aequo w skoku 
wzwyż (po 1,50 m). Ta ostat-
nia miała też brąz w skoku  
w dal (4,73), podobnie jak 

Kamila Wolan w wieloskoku 
(9,93) oraz sztafeta 4x100 m 
w składzie Mrugała, Julia  
Gunia, Sobolak i Wojtanowska 
(53,34). Pozostałe miejsca  
w dziesiątkach: skok w dal –  
4. Mrugała, 5. Wolan, 80 m ppł 
– 5. Maja Brońska-Uczeń,  
300 m ppł – 5. Brońska-Uczeń. 

Przy okazji mistrzostw 
rozegrano również mityng 
POZLA. Medalowe lokaty 
zajęła Izabela Sawicka –  
2. w skoku w dal (5,27)  
i 3. w trójskoku (10,54).  
Ponadto w skoku wzwyż  
4. była Oliwia Radwańska,  
a w sprintach na początku 
drugich dziesiątek klasy�ko-
wano Martynę Sieniawską. 

Większość naszych za-
wodniczek poprawiała rekor-
dy życiowe.                      (bart) 

HOKEJ 

Majowy przestój w STS-ie 
Pod koniec maja pojawiły się lakoniczne informacje dotyczące STS-u, jednak kibice wciąż 
muszą cierpliwie oczekiwać na ostateczne rozstrzygnięcia odnośnie przyszłego sezonu.

Jak dotąd pewne stało się 
odejście ze składu Krystiana 
Mocarskiego, który sam ogło-
sił swoją decyzję. Wychowa-
nek Stoczniowca Gdańsk ro-
zegrał w Sanoku dwie ostatnie 
edycje Polskiej Hokej Ligi,  
w decydujących meczach  
poprzedniego sezonu wzmac-
niając też drużynę Niedź-
wiadków, która obroniła tytuł 
mistrzowski w rozgrywkach  
I Ligi/Młodzieżowej Hokej 
Ligi.

Kilka dni temu nadzieję  
w serca kibiców wlał bur-
mistrz Tomasz Matuszewski. 
Chodzi o jego deklarację, że 
start STS-u w nowym sezonie 
nie jest zagrożony. Bardziej 
ostrożny w rozmowie z „TS” 
był prezes Michał Radwański. 
Wprawdzie potwierdził, że 
złożono wstępny wniosek  
licencyjny na grę w PHL, 
aczkolwiek wstrzymał się  
z jakimikolwiek zapewnienia-
mi. Zgodnie z jego słowami 
najpierw konieczne będą roz-
mowy przedstawicieli pod-
miotów utrzymujących klub 
oraz przyjęcie budżetu. 

Piotr Paszkiewicz

TENIS TENIS STOŁOWY

Inauguracja sezonu 
na kortach SKT 

Na kortach SKT rozpoczęły się rozgrywki Ligi Bieszczadz-
kiej. Planowo mają potrwać do 30 września, a do zmagań 
zgłosiło się przeszło 20 zawodników, podzielonych na trzy 
grupy. W pierwszych pojedynkach najwyższe zwycięstwo 
odniósł Janusz Myćka. Poniżej komplet wyników. 

(pp)

GRUPA A:
Paweł Prodziewicz – Piotr Tarapacki 6:7, 6:1, 17:15
Paweł Fic – Artur Pisiak 6:1, 6:4
Janusz Myćka – Janusz Magusiak 6:0, 6:0
GRUPA B:
Grzegorz Krochmal – Robert Hryszko 5:7, 6:3, 10:5
GRUPA C:
Nikodem Ziemiański – Jan Mermer 7:5, 6:3 

O�cjalne otwarcie sezonu SKT zaplanowano na nabliższy
weekend. W sobotę rozegrany zostanie Turniej dla Dzieci 
w wieku 5-16 lat; zapisy bezpośrednio przed jego rozpo-
częciem.  Szczegóły na plakacie obok. Natomiast w nie-
dzielę organizatorzy zapraszają na Indywidualne Otwarte 
Wiosenne Mistrzostwa Sanoka 2023. Do tej rywalizacji 
zgłoszenia możliwe są za pośrednictwem portalu h�ps://
polskaligatenisa.pl.

Pingpongowe status quo 
W Sanockiej Lidze Sokoła bez zmian – prowadzący w kla-
sy�kacji Bogusław Szałankiewicz wygrał kolejny turniej.

Lider nie dał rywalom szans – 
komplet zwycięstw i tylko jeden 
stracony set. Drugi był Daniel 
Kozioł (jedna porażka), a 3. Bo-
lesław Bartkowski (dwie).

Klasy�kacja łączna Ligi
Sanockiej: 1. Szałankiewicz 

(159 punktów), 2. Bartkow-
ski (151), 3. Kozioł (121).

W wynikach sprzed tygo-
dnia, przesłanych przez orga-
nizatorów, był błąd. Miejsce  
3. zajął Marek Serwiński, a nie 
Mariusz Lubieński.               (p) 

Krystian Mocarski pożegnał się z grą w sanockich barwach 

Zawodniczki Komunalnych zaliczyły udany start w Stalowej Woli 
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KOLARSTWO WĘDKARSTWO 

PŁYWANIE 

Cztery miejsca 
w czołowych dziesiątkach 
Dwaj reprezentanci MKS-u – Karol Stojowski i Aleksander 
Doskowski, zajmowali miejsca w czołowych dziesiątkach 
podczas Zawodów Dzieci w Ropczycach. 

Stojowski był 7. w wyścigu  
na 50 metrów stylem klasycz-
nym i 8. na 50 m grzbieto-
wym, natomiast Doskowski - 
6. na 50 m „klasykiem” oraz 
10. na 50 m dowolnym. 

– Dla obydwu był to do-
piero trzeci start w zawodach. 
Najważniejsze, że systema-
tycznie poprawiają swoje  
wyniki – podkreślił Czesław 
Babiarz, trener MKS-u.     (b)

ŻEGLARSTWO 

Podwójne podium w T1
No to pływamy! Podczas Regat Otwarcia Sezonu na Zalewie 
Solińskim nieźle wypadli zawodnicy Bieszczadzkiego Towa-
rzystwa Żeglarskiego, zajmując miejsca na podium klasy T1 
– pozycję 2. wywalczył Mariusz Sudoł, a 3. Andrzej Czech. 

Inauguracyjne regaty rozegra-
no w Polańczyku. Ich trasa 
wiodła spod ośrodka Kro-
śnieńskiego Okręgowego 
Związku Żeglarskiego do 
Wyspy Okresowej i z powro-
tem, z dystansem nieco wy-
dłużonym dla T1 – dodatko-
wa pętla wokół Wyspy Małej. 
Na pozycji 2. �niszował 
Sudoł, 3. był Czech, a 6. Bo-
gusław Kmieć. W kl. T2 tuż  
za podium sklasy�kowano
Adama Bodnara. Natomiast 
w T3 miejsce 5. zajął Jan Wilk 
(wszyscy trzej z BTŻ-u),  
zaś 7. Marek Sawicki (Na�o-
wiec). 

(blaz) 

Dobra tylko pierwsza tura 
Spinningowe Brzegowe Grand Prix Polski już na �niszu.
Trzecią i przedostatnią rundą rywalizacji był Puchar Sanu, 
w którym zawodnicy z Koła nr 1 wypadli nieco słabiej niż 
poprzednio, plasując się w trzeciej dziesiątce. 

Choć pierwsza tura dawała 
nadzieje na dobry wynik, 
zwłaszcza w przypadku  
Piotra Kucharskiego. Łowiąc 
9 pstrągów, odniósł sektoro-
we zwycięstwo, efektem po-
zycja wicelidera na półmetku 
rywalizacji. Natomiast Piotr 
Bałda był 6. w sektorze  
(8 ryb) i 23. w klasy�kacji
łącznej. Niestety, drugą część 

zawodów Kucharski zakoń-
czył bez ryby, spadając na  
25. miejsce. Bałda tym razem 
miał 2 pstrągi, efektem 8. lo-
kata w sektorze i 28. w punk-
tacji całych zawodów. 

Przed �nałem Brzegowe-
go GP Polski w klasy�kacji
łącznej 12. miejsce zajmuje 
Kucharski, a 22. Bałda. 

(bart) 

WROTKARSTWO 

Wojtowicz wygrał kategorię wiekową 
Dzień przed �nałową odsłoną ORLEN Wyścigu Narodów w Arłamowie rozegrany został 
etap ORLEN Tour de Pologne Amatorów. Na starcie nie zabrakło naszych cyklistów,  
a najlepiej wypadł Artur Wojtowicz, odnosząc zwycistwo w kategorii M45. 

Impreza była pierwszą w te-
gorocznym cyklu dla kolarzy 
niezawodowych. Zarówno 
początek, jak i metę trasy  
liczącej 75 km wyznaczono  
w Arłamowie, a rywalizowało 
ponad 500 zawodników  
w różnych grupach wieko-
wych. Kat. M45 padła łupem 
Wojtowicza, a pod koniec 
drugiej dziesiątki uplasował 
się Piotr Gembalik. 

W kat. M30 miejsce  
9. zajął Bartłomiej Milcza-
nowski (generalnie 16. –  
najwyżej z naszych kolarzy), 
drugą dziesiątkę otworzył 
Michał Gosztyła, natomiast 
dalsze lokaty zajęli Grzegorz 
Herman, Adam Woźniak, 
Krzysztof Kaczmar i  Walde-
mar Nagórny.

Ponadto w kategorii M55 
pozycję 7. wywalczył Robert 
Lorens, natomiast w młod-
szych grupach dalsze pozycje 
wyjeździli Łukasz Kucharski  
(M40) i Jan Koczera (M20).

Piotr Paszkiewicz

Złoty komplet Maksa Rabickiego 
Na zawodach Pucharu Polski we Wrocławiu startowała 
tylko ósemka rolkarzy Sprintu, jednak aż połowie z nich 
przypadły miejsca na podium. Najlepiej wypadł Maksymi-
lian Rabicki, medale zdobyli też Laura Bluj, Aleksander 
Doskowski i Bianka Bluj. 

Rabicki okazał się bezkonku-
rencyjny w kat. E1, wygrywa-
jąc wszystkie wyścigi – na  
100, 200 i 400 m, co oczywiście 
dało mu zwycięstwo wielobo-
jowe. W kat. D2 komplet  
2. miejsc wywalczyła L. Bluj – 
na 200 i 300 m oraz 2000 m na 
punkty, a więc i w klasy�kacji
łącznej. W kat. D1 pozycję  
3. zajął Doskowski – 3. na 200 m 
i 1000 m na punkty oraz 4. na 
300 m. Natomiast młodziczka 
B. Bluj była 2. na 3000 m na 
punkty, a do tego 5. na 500 m  

i 8. na 200 m, efektem 5. miej-
sce w wieloboju. Dalsze lokaty 
zajmowały: Dagmara Strzy-
żowska, Nikola Bułdys i Laura 
Mazal (kadetki) oraz Paula 
Doskowska (open).  

– To był przedostatni 
sprawdzian przed Mistrzo-
stwami Polski, które już za dwa 
tygodnie rozegrane zostaną  
w Tomaszowie Lubelskim – 
podkreślił trener Piotr Bluj, 
prowadzący młodzież Sprintu 
wraz z Witoldem Myćką. 

(bb)

BILARD 

Tydzień po przejęciu pozy-
cji lidera Krzysztof Kadu-
biec potwierdził wysoką 
formę, w meczu na szczycie 
Ekstraklasy pokonując 
Marcina Lubienieckiego. 
Wrażenie zrobiła też dyspo-
zycja Wojciecha Stawarczy-
ka, który odniósł dwa pew-
ne zwycięstwa. 

Blisko dwugodzinne starcie 
Kadubca z Lubienieckim  
ob�towało w wiele błędów,
ostatecznie jednak nieco 
mniej popełnił ich „Kadet”, 
wygrywając dość pewnie. 
Choć nie tak jak Stawarczyk, 
który w dwóch spotkaniach 
oddał rywalom tylko pięć 
frejmów. W Ekstraklasie 
komplety punktów wywal-
czyli również Tomasz Skóra, 
Marcin Dzik oraz Grzegorz 
Jarocki. 

Ważne zwycięstwa liderów i dublet Stawarczyka 
Mniej spotkań, bo tylko 

cztery, rozegranych zostało  
w I Lidze. Tu również mieli-
śmy pojedynek zawodników 
zajmujących dwa pierwsze 
miejsca w tabeli. Podzielili  
się punktami, a liderujący 
Bartłomiej Długosz minimal-
nie pokonał Wiktora Jaroc-
kiego. Po zaciętych starciach 
zwycięstwa odnieśli jeszcze 
Marek Rogos i Janusz Wojna-
rowski. Dla odmiany Maciej 
Bodziak pozwolił rywalowi 
tylko na zdobycie honorowe-
go frejma. 

(bart) 

EKST�KLASA
Tomasz Skóra – Grzegorz Rozel 7:3 
Jakub Biłas – Marcin Dzik 5:7 
Wojciech Stawarczyk – Paweł Kocan 7:3 
Krzysztof Kadubiec – Marcin Lubieniecki 7:3 
Grzegorz Jarocki – Robert Keck 7:1 
Wojciech Stawarczyk – Marcin Piotrowski 7:2 

I LIGA 
Bartłomiej Długosz – Wiktor Jarocki 7:6 
Marek Rogos – Zbigniew Reś 7:5 
Janusz Wojnarowski – Paweł Martowicz 7:5 
Maciej Bodziak – Jarosław Dziedzic 7:1 

Artur Wojtowicz (drugi z lewej) okazał się najszybszy w kategorii M45 

Maks Rabicki zakończył zmagania z kompletem zwycięstw 

W kolejce nr 14 jako pierwszy zwycięstwo odniósł Tomasz Skóra 

Andrzej Czech 

Aleksander Doskowski (po lewej) i Karol Stojowski zajmowali 
miejsca w czołowych dziesiątkach 
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